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NakljuCij ni 
//////////////////////////✓ 

Zadnjic me je v nekem hipu, medtem ko sem z druge
ga te levizijskega programa preskocila na enko in hitro 
spet nazaj, presinila misel, da obstaja neka povezava 
med obnasanjem nasih politikov in dosezki sportni
kov. Nikoli prej se ni bilo v tej nasi lepi dezeli toliko 
sprenevedanja in podcenjevanja drzavljanov, kot smo 
ga delezni s strani politicne »elite« in hkrati nasi spor
tniki dosegajo fantasticne, skoraj nezaslisane uspehe 
in nas z njimi neskoncno razveseljujejo. 

Tina Maze je letosnjo zimo nesporna smucarska kralji
ca. Hokejisti so se uvrstili na olimpijado. Hej, hokejisti! 
Ekipa Kranjec-Prevc-Hvala-Tepes je recept za zmago 
(sprasujejo novinarji pred tekmo Janusa, selektorja: 
Ali boste uspeli zmagat danes? Janus: Ja, zmagali 
bomo! Pa ga se enkrat vprasajo: Ja, s kom baste zma
gali, g. Janus? Kako naj pa to vem?! Nikoli mi prej ne 
povedo, kako se zmenijo!). In ne nazadnje, nasa ple
zalska carica, Mina Markovic, je skupna zmagovalka 
svetovnega pokala v tezavnosti in kombinaciji, tr~tJa _ 
med sportnicami leta 2012, prejemnica Bloudkovega . ·<
priznanja, najvisjega drzavnega priznanja na podrocju •· 
sporta. Dosegla je vse, kar lahko, visje ne gre. 

V tistih nekaj trenutkih, ko potrpim na prvem progra
mu ob znanem politiku, ki na vprasanje o krivdi kaze 
s prstom na drugega politika, ki naj bi bil odgovoren 
za nekaj drugega, ces, onega poglejte, ne mene, se 
mi pred ocmi odvrti fikcija prizora z eno od gornjih 
deklet (izberite po zelji: Tino, Mino ... ), katero novinar 
po ponesrecenem nastopu vprasa: »Kako to, da van:J, .• -
danes ni slo?« in dekle odgovori: »Toni vazno,rQ~g1tJ~·-·-~ ·"' 
te (izberite po zelji: Lindsey, Jain), ona je se mesto za 
mano ... « 

Ste kdaj slisali od kaksnega sportnika tak oclgdvori? 
..,. 1 -r,t,1' _,,, 

Napisala: Helena Skrl 
.·",'. •·• -4 
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Beta 
Trenutek 

"Na Pastircih smo se okrog dveh 
zjutraj odlocili za bivak, potem pa 
zjutraj nadaljevali z gaienjem do 
grebena, kjer se je zace/ prijetnejsi 
def ture. Na grebenu je bilo veliko 
snega, razmere pa so se spreminjale 
g/ede na sencno ali soncno stran 
p/ezanja, ... ,, 

Vee si preberite na naslednji strani 

Foto in tekst: Marko Prezelj 
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Beta 
Trenutek 

... je rubrika, v kateri predstavljamo fotografije s plezal
no zgodbo, ujeto v drobec casa, v trenutek, za katerim 
se skriva tisocero drugih trenutkov, spomin na nepo
zabno plezalno popotovanje, vaso strast in energijo 
ob osvajanju stene, hrepenenje ob pogledu se ne
dotaknjene gorske linije ter trenutke srece v nave
zi z iskrenim prijateljem. 

izmenjava slovenske mladinske alpini
stiine reprezentance (SMAR) z japonskimi 
a/pinisti, feb-mar 2013, na sliki prva polo
vica vzpona prek SZ grebena Planjave 1. 
marca2013 

Ryo Masumoto uiiva v razseinostih sloven
skih gora, »full« zimskih razmerah in navdusu
jocih razgledih. 

Vrh je bi/ v teh razmerah se negotovo dalec. 
Poleg njega smo gazili in plezali se Luka Stra
iar, Nooe Sakashita in Marko Prezelj. 

Posebnost tega vzpona je bi/a v tem, da smo 
ga, poleg razglednih kvalitet, izbrali predvsem 
zaradi relativne varnosti po obilnem sneienju. 
Ob otop/itvi smo se od/oci/i za varnejsi vece
ren dostop, zacinjen z napornim gaienjem 
skorjastega snega. Na Pastircih smo se okrog 
dveh zjutraj odlocili za bivak, potem pa zjutraj 
nadaljevali z gaienjem do grebena, kjer se je 
zace/ prijetnejsi def ture. Na grebenu je bi/o ve
liko snega, razmere pa so se spreminja/e glede 
na sencno ali soncno stran plezanja, kar je vse 

skupaj naredilo se posebej zanimivo. Na zaho
dni vrh smo prisli okrog pol sedmih zvecer in 
od tam precili na glavni vrh, od koder smo se
stopili do Srebrnega sedla, kjer smo v zavetju 
Zeleniskih spic drugic bivakirali. Nas/ednji don 
sta Luka in Ryo sestopila prek Zeleniskih spic 
v Repov kot, midva z Naoetom pa sva z gaie
njem skorjastega snega sestopila pod Veiico 
v dolino Bele. Preteien def dneva nas je spre
mljala gosta megla, ki je japonskim gostom 
skoraj do konca ture vzdrievala prijeten nivo 
negotovosti. Naoe je zjutraj po drugem biva
ku, ob pogledu na oiarjene Kamniske, cutno 
zavzdihnil: »Skoraj sem ie pozabil, da zato rad 
p/ezam. Ko sem bi/ mlajsi, sem bi/ bolj nume
ricno motiviran, zdaj je pa tole ... « 

Misli mu ni bilo potrebno dokoncati. Neho
tno sva se spogledala, si segla v roke in se so
cutno smehljala drug drugemu. Trenutek za 
trajen spomin. 

Fotografija in napisa/: Marko Prezelj 

V kolikor je vas fotografski a arat zajel plezalni trenutek, ki bi ga ieleli deliti z nami, 
pisite na betamagazine2011@gmail.com. Z veseljem bomo objavili vase avtorske 
fotografije, po ielji pa lahko vas Beta trenutek tudi opisete. 



 

Neodvisnemu 
plezalnemu Casopisu 

vpopotnico 
/////////////////////////////////////////// 

NAPISAL: ROBI JAMNIK 
KARIKATURA :TIMOTEJ USAJ 

Ova Crnogorca stojita na obali in gledata, 
kako se turist utaplja v morju. Prvi rece »Clo
vek se utaplja, midva pa kar stojiva.« Pa mu 
odvrne drugi »Prav imas, raje sediva.« 

Obesenjaski humor vedno vzge, ceprav je 
V resnici hudo zalostno. Vprasas se, ali sta ta 
dva na obali lena, ali pa sta samo neumna? 
Turist je verjetno prisel v njune kraje, ker so 
mu vsec. Na nek nacin simpatizira z okoljem, 
v katerem zapravlja svoj tezko prisluzeni de
nar, glas o lepih pocitnicah in gostoljubnih 
domacinih bo ponesel v sirni svet, to bo pri
vabilo druge goste, domacinom se bo godi
lo bolje itd. 

Kajima to s plezanjem? 
Dosti skupnega, ce v vlogo utapljajocega 

postavi mo slovenskega pleza lno-informa
tivnega entuziasta, nekoga, ki skusa v oko
stenel sistem vnesti svezino na tako nedomi
selno podrocje, kotje plezalno informiranje, 
v vlogo Crnogorcev pa slovenske (pre)pro
dajalce plezalne opreme in cehovsko (je res 

nasa?) plezalsko organizacijo pod okriljem 
PZS. Tudi tokrat se poraja povsem enako 
vprasanje: sta opazovalca lena, ali sta samo 
neumna? Zakaj neodvisni plezalski informa
tivni medij, ki vzklije ravno zaradi tega, ker 
to podrocje pri nas ze desetletja ni ustrezno 
pokrito, ne dobi niti javne moraine, kaj sele 
financne podpore? Kdo je kriv? Gremo po 
vrsti. 

Zakaj od »nasih« zastopnikov v krovnih 
plezalskih organizacijah ni pricakovati po
moci? So leni ali so neumni? Pisanje katere
gakoli, ne le plezalnega neodvisnega medija 
je pogosto pisanje o temah, ki so vladajocim 
neljube. Je pisanje o plezalcih, ki sistemu ne 
gledajo iz riti, ker vanjo ne lezejo. Je poudar
janje vrednot, ki jih imajo ti v plezanje, ne 
pa v denar, zaljubljeni posebnezi, sposobni 
razmisljanja s svojo glavo. Grelcem sedezev 
to seveda ne ustreza. Potrebujejo vodljivo 
osebo, ki s svojimi dosezki daje alibi utece
nim nacinom vladanja ins tern informiranja. 
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Problem je, da nasi »poslanci« niso leni. z 
lenobo ne bi prisli do polozajev; da se ne
kam prerines, je potrebno dosti komolcar
stva, sistematicnega kariernega udinjanja, 
dela skratka. Sicer dosti dela za svojo rit, z 
lezenjem v riti drugih, a vendarle; dela. Nasa 
tezava z vladajocimi izhaja iz tega, da so le
-ti celo prevec delovni, a delovni predvsem 
zase. So neumni? Ne, tudi neumni niso, sicer 
ne bi bili tam, kjer so. Lepo so preskrbljeni, 
izkoristili so sistem v svoj prid, zivijo v svo
jem svetu, morebitne moraine zadrzke pa 
lahko s sopom bankovcev ucinkovito in te
meljito pobijejo. 

Zakaj ni pod pores strani prodajalcev? Ker s 
Plezalci (pisano z veliko!) ne zasluzijo. Sluzijo 
z neumnimi nedeljskimi Plezalci, ki pri njih za 
zadnje modne artikle brez potrebe po pre
racunavanju, ali si lahko kaj privoscijo ali ne, 
puscajo mnogo vecje vsote denarja, kot pa 
tisti, ki so zaljubljeni v plezanje in ne v ple
zalno opremo. Sluzijo s »komisarji« raznora
znih organizacij, takih, kot je nasa, takih, ki 
imajo denar in niso le pod milim nebom pre
nocujoce uboge pare. So leni? Ja. Ce ne bi 
bili leni, bi bili kaj drugega, ne pa trgovci. So 
neumni? Ja. Ampak v danasnjem svetu taki, 
ki so neumni na njihov nacin, lepo uspeva
jo. Kupijo za 100€, prodajo za 200€, od tega 
enega odstotka zasluzka je mogoce lepo 
ziveti. Trgovska matematika. Da bi kaksna 
drobtinica z njihove mize padla se kam dru
gam, je - razen zelo redkih izjem - nemogo
ce pricakovati. 

Kdo stoji na slovenskem plezalnem bregu, 
torej vemo. Kaj pa utapljajoci se neodvisni 
plezalni medij? Ima dve moznosti, obe sta 
castni, svetujem pa drugo. 

Prva, muceniska, kot so jo ubrali ze mnogi 
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pred njim: naj crkuje s ponosom! Naj ne mo
leduje za pomoc, sajje ne bo; nikdar je ni bilo 
in je tudi ne bo. Tudi ce se nekako privlece do 
obale, sem preprican, da ga bo, vsega izcr
panega, na bregu v incestni zakon sparjena 
dvojica potisnila nazaj v vodo. Naj raje var
cuje moci in razmisli, kaj lahko naredi v casu, 
ki mu je se ostal. Naj raje, kot da moleduje za 
pomoc, do zadnjega diha opozarja na napa
ke, na nepravilnosti, naj svetu pokaze redke 
omembe vredne posameznike, ki si zasluzijo 
biti na naslovnicah nasih casopisov, a so zal 
vecinoma povsem spregledani. Naj si zadnji 
hip, tik preden potone v slovenski plezalni 
gnojnici, prereze se zile in s svojo krvjo vsaj 



 

se za nekaj trenutkov obarva godljo okrog 
sebe, se zadnjic pritegne pozornost. Naj -
skratka - do svojega zadnjega diha dela do
bro v cast pescice ljudi, ki si to zasluzijo, nato 
pa se pridruzi na dnu svojim somisljenikom, 
ki so vzeli slovo ze pred njim. 

Druga, priporocena in herojska moznost, 
kot je na slovenskem se nismo videli, pa se 
bojim, da je kmalu tudi ne bomo, pa je: izpla
vaj! Ne vem kako, tega tudi sarni nismo znali 
in zmogli, arnpak izplavaj, dokler si se rnlad 
in poln moci! lzplavaj in daj privoscljivima 
idiotoma na bregu eno na gobec. Najrnanj 
eno! Nekateri pac ne razurnejo drugega kot 
govorice sile. Postavi jirna ogledalo, naj se vi-

dita v njern, in naj se spoznata v nagravznih, 
v zrcalu odsevajocih likih. Morda se bosta 
potern zarnislila. Ce se ne bosta, pac se eno 
tja, karnor si zasluzita. Pa ponovno ogleda
lo in ponovno eno tja ... Dokler ne prideta k 
pameti. Potrebnega bo dosti mlatenja trdih 
buc, a upanje na spremernbo obstaja. 

In ce srno okarakterizirali prva dva, bi
rokrata in svercerja, dajmo se tretjo v vicu 
nastopajoco osebo, utapljajocega se mazo
histicnega poeta, za katerega uparn, da bo 
vendarle nekoc postal sadisticni pretepac. 
Je neurnen? Ja, zal, v tern je tudi dosti sa
mokritike, neumen je. Drugace se tega Si
zifovega dela ne bi niti lotil. Je len? Dalee 
od tega. Celo zastonj dela. Kaj zastonj - se 
sarn placuje za to, da lahko dela zastonj! Je 
torej neumen, ni pa len. Je torej mesanica 
gornjega pridnega in parnetnega z lenirn 
in neumnirn? Poenostavljeno gledano bi 
lahko ternu pritrdili. Arnpak obstaja ena bi
stvena razlika: irna prav in irna se vedno svoj 
ponos. Ko umre ponos, urnre dostojanstvo, 
to pa je najvec, kar clovek ima. Onadva na 
bregu tega :ze dolgo nirnata, ceprav odlicno 
uspevata v tern izprijenern casu, v katerern 
zivirno zdaj. Bosta uspevala tudi jutri? Odvi
sno od nas. Oba opazovalca namrec lahko 
le mi vrzemo v vodo, ali pa jima le obrnemo 
hrbet, pa bosta prej ali slej sama padla va
njo. Brez nas narnrec ne moreta ziveti, ker 
smo vendarle mi pogoj za njun obstoj. Le 
dovolj nas rnora biti na pravi strani, pa naj 
se slisi se tako izrabljeno. 

Robi Jamnik, del pokojne ga alpikor-ja, 
vecno pretiran idealist, ki je zal izbral prvo od 
zgornjih dveh rnoznosti ukrepanja. Upam, 
da se na dnu ne vidimo nikdar ali pa vsaj cim 
kasneje. 
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Albarracin 
////////////////L ~ 

Soundtrack ob branju: 
John Coltrane - Ole 
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NAPISALA: GASPER BRATINA -AJDBLO 
FOTO:KATJAVIDMARINGASPERBRATINA 

K ot Charles Bukofski malicam svoj 
speh na kruhu, medtem ko mi le
teci topshop aka ryanair stevarde
sa ze 22-ic v zadnjih 55-ih minutah 

ponuja srecko, ki nikoli ne zadane. Imam 
obcutek, da bi mite srecke vkljucno s pre
vozom iz letalisca in elektronsko cigareto 
ponujali se v primeru, ce bi strmoglavljali. 
Spuscamo se u Valencia. Nasa destinacija 
je Alabarracin. Misticni rdeci pescenjak ne
kje v arragonskih gozdovih. Hitro iz te lete
ce konzerve, kjer imas se manj prostora za 
noge kot na avrigo-troli, po avto in ven iz 
betonske dzungle. Mogoce make prehitro, 
ker po dobrih 125 metrih voznje ze uspem 

podrsati lev bok cisto frisne 
fieste. Faaaaaaaak! Svetov
ni rekord. Niti Martin Strei 

ni tako hiter. Trip se je zacel odlicno. Upam, 
da je vsaj plac, kamor smo namenjeni, bols
ji od vsega tega sranja. Maeno upam, da mi 
Tomzi ni zadnjih pet let nakladal v prazno. 
Maeno upam, medtem ko se vozim narav
nost v apokaliticno crn oblak. Nekaj, kar iz
gleda, kot da prihaja direkt iz Carovnika iz 
Oza. Dorothy!! Por favor!! 

JET FUEL life ......... in da WooDzzz ...... 

Prvo, kar vid im, ko prvi dan pridem v Arra
strdero, je El Varano, sikk kompresn, legen
darni kamniti kuscar! Drug,o kar zagledam, 
pasta Andrea in Petra, nasa svicarska prija
telja iz nekaterih drugih random tripov, po 
nakljucju v Albarracinu ravno takrat in za isti 
cas kot mi. Svetje majhen in v vesolju ni na
kljucij, samo mutacije. 

lgra se lahko zacne. lgra, imenovana fies. 
Hocemo flesat vsak bolder, ki ga gremo. Pre
vec dobrih linij je, da bi si lahko privoscili le
zeren tempo. Venga maquina!! 
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Seveda flesamo redko katerega. In seveda cez, z vsemi moznimi prijemi, ki mi padejo v 
nobenega, za katerega rec.em, da ga bomo. tistem dolgem trenutku na pamet. Vkljucno 

In potem smo usidrani na cetrtem gibu dve 
uri. In koncno pridemo do mantla, ki je od 

spodaj zgledal "izica': Cetrti gib, ki je prej 

veljal za detajl problema, je pozabljen. Se
daj se pada na vrhu. Se dve uri. Vsakic letim 

s pomocjo nosa. Warrior way. D'Spirit je vazn. 

Siempre. 

Gremo globlje v gozd. Na za nas nezna

ne teritorije. Vdihujem prazgodovinski vonj 
casa, kot bi poslusal Coltranov Ole. Znova in 

dobrih pet centimetrov mimo drevesa. Lep znova. Zazankan v neskoncnost. Free spirit 

bor, s cudovitim nabrazdanim lubjem. in the woodz. 

Dobrih pet ur po slavni izjavi"this one look's Lovci iz preteklosti skriti v sencah borov. 
good one to flesh, no?!'; se nekako prebijem Samo slutis lahko njihovo prisotnost. Ostan-
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ki koze na sloperjih. Duhovi mamutov blo
dijo med skalami. Poskusamo ujeti pravi 
trenutek. Vedno znova in znova puscamo 
sled. Kot abstraktne slike modernih lovcev, 
sledi magnezija na skali sporocajo nase ima
ginirane imaginarne? interpretacije vzorcev 
nekomu, ki bo za nami vstopil v ta kamniti 
univerzum. 

Dezne kaplje prekinejo igro. Pod kamnito 
streho, ki kljub svoji krhkosti kljubje casu ze 
milijone let, najdemo zavetisce. Vada brise 

sledi. Kar naenkrat gozd in skale zgledajo 
sveze, nedotaknjene. 

Spet smo na neoznacenih teritorijih. Pot 
bojevnika. Smer. ldeja. Skica trenutka. Nav
dih casa in prostora. Gonzo shiiiiiiit. Witness 
the sikness. Spanish way. Modro nebo. Lots 
of sleep. Never rest. A muerte! 

Ill Gasper Bratina II ajdBloc II support by 
Five Ten Eslovenia II peace Ill 
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KNEEPAD 
(icitnik za koleno) - DA ali NE 

'/////////////////// 

.. . zavzemi svoje BETA stalisce ... 

NAPISAL: BETA TEAM 
FOTO: ARHIV GASPER BRATINA 

Ob plezanju v previsni, razclenjeni skali ter si olajsali pocitek? Ali pa bi si recimo 
si mnogi plezaici de/o oiajsajo z uporabo na zunanjo stran dlani zalepili debeio 
scitnika za ko/eno, ki omogoca nebolece gumo, da bi /aije prijemali siroko poc? In 

zatikanje noge za ska/ne razclembe in s vendar, je kaj drugace, kadar si p/eza/ec 

tem nebolece pocitke ter Jaije prehode. na debeJo 'potejpa prst; ker ga dolocen 

Ali je uporaba knee pada sploh lahko oprimek prevec reie v kozo, in si s tem 
sporna? Saj to vendar ni nil drugace, kot olajsa bolecino ... 
ce bi si p/ezalec ob/eke/ malce debelejse Kje }e torej meja med dovoljenim in ne• 

hlace ... Ampak zakaj si pot/ej plezalci ne dovoljenim, med prostim plezanjem in 

bi nadeli se zapestnega traku, s katerim plezanjem s tehnicno pomocjo ... 

bi se zataknili na oster skalni rogeljcek 
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Knee pad se mi ne zdi sporen. Definitivno ti 
o/ajsa plezanje smeri, tukaj skoraj ni dvoma. 
Vendor je hec v smislu netekmovalnega ska/
nega sportnega plezanja, kjer gre bolj za zaba
vo in iskanje /astnih mej. V tekmovalnem sve
tu pa se nisem vide/ nikogar z knepadom. To 
samo ze dosti pove, koliko knee pad pomaga. 

iigaErman 

Dok/er je namen knee pad av tern, da ti o/aj
sa vzpon v smis/u manjse bo/ecine, je sporen 
toliko, kot so recimo kavbojke v primerjavi z 
golo kozo. 

KatjaBajec 

Meni se zdi uporaba knee pada precej spor
na. Gre za obliko tehnicnega pripomocka, kar 
je v prostem plezanju nedovoljeno. Kaksen 
knee pad je pa se dovoljen? Lahko recimo 
uporabis 5 cm debe/ scitnik, ki ti prvic "podalj
sa" nogo, da je haklanje sp/oh mozno, poleg 
tega pa povsem nebo/ece (morda ce/o udob
no). To vsekakor spremeni tezave v smeri. Je 
pa res, da vsak pri sebi ze ve, koliko si je z knee 
padom pomaga/ in kako teiko smer je prep/e
zal, ne glede na oceno v vodnicku. Samo po
sten je treba biti do sebe in potem je v bistvu 
vseeno kako plezas, s knee padom ali brez. 

Martin Bombac 
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Maje mnenje je zeta preprosto. Ce je prvi, ki 
je preptezat smer/bolder, uporabljal knee pad, 
ga tahko uporabi vsak. Ce ga prvi ni upora
bljal, pa mislim, da bi morali s/editi prvemu. 
Tako je tudi s starti pri bolderingu, izbiri linije 
v smeri, uporabi grifov (ob omejenem zapo
redju gibov). Ker le te stvaritve prvih posame
znikov (gibi, starti, linije) se imenujejo s tem 
imenom in nosijo tako oceno, vse osta/o je 
problem lastnega ega. 

UrhCehovin 

Plezanje se je itak zace/o komplicirat ie pri 
tej tocki, ko Je clovek hotel ska/a sp/ezat po 
doloceni liniji, namesto da bi set pes okoli po 
/aiji poti. Dok/er nisi sam na sebe jezen, da 
uporabljas knee pad, nima biti kaj narobe. 
Hvalit se pa tudi ni treba s tem ... 

lzidor Zupan 

Vseeno mi je. Zakaj bite bole/a, ce ni treba? 
Se vedno pa koia najbolje drii, samo mato je 
treba potrpeti. Saj brez pleza/k se tudi dalo 
p/ezat, pa jih vsi uporabljamo. Resitev so pa 
po mojem dobre h/ace in ga sptoh ne rabis. 

Klemen Becan 

Nekaj vmes, kot vsi pravijo, koia+kavbojke 
itak najbolje driijo, cena so pa odrgnjena ko
/ena. No pain, no gain! Meni ni (razen v par 
redkih primerih) knee pad nikoli zares poma
gal, ker za ceno tega, da ne boli, dobim eno 
res nef/eksibilno nogo ... Ce to pristejes k moji 
sp/osni gibljivosti = BAD IDEA! 

Gasper Pintar 

Meni se uporaba knee pada ne zdi sporna, 
saj ga /ahko na nek nacin primerjamo s p/e
zatkami. Stuii le zato, da zmanjsa bo/ecino 
direktno na koio in lahko poveca trenje (se
veda, ce je ojacan poveca tudi trenje), popo/
noma enako kot plezalniki s svojo gumo. Pac 
tako kot se da plezati brez knee pada, se da 
plezati tudi brez plezalk, samo mato bolj boli. 
Lahko pa namesto knee pada uporabljamo 
samo malo bolj podtoiene kavbojke? V raz
mis/ekje morda le, kam bos sel napredek pri
pomockov za sportno a/i »prosto« plezanje. 
Mogoce bodo kmalu ustvarili neke vrste tan
ke obcutljive rokavice ali posebne vrste krem, 
ki bodo lahko plezalcu segrele ali ohladile 
dlani, preprecile prob/eme s koio na prstih ... ? 

Klemen Vodlan 

Meni se zdi ravno toliko sporno kot ostroge 
pri drytootingu. Ce hoces, uporab/jaj, treba Je 
biti samo iskren do sebe, ko/iko ti je pomaga/ 
pri vzponu in si pos/edicno prilagodit oce
no ... Sam sem ga uporabil enkrat v eni sme
ri v Rodellarju, da sem obcutil koliko boljsi in 
nebo/eci so pocitki ... Od takrat sem mnenja 
da je to »goljufanje«. 

RajkoZajc 

Mistim, da se plezatci vse prevec obremenju
jemo s tem, kaj je dovoljeno in kaj ne, koliko je 
kaj teiko, kdo je boljsi ... Plezanje je prevec kom-



 

p/eksen sport, da bi ga bi/o enostavno meriti in 
postavljati stroge meje in pravila. Kar je v neki 
situaciji povsem sprejemljivo, je lahko v nasie
dnji ie sporno (npr. prijemanje stanta, vnaprej 
namesceni kompleti .. .). Sama mislim, da je to 
stvar osebne etike in morale posameznika. Saj 
vendor vsak ve, koliko je dober in koliko velja 
njegov vzpon, steje pa le osebno zadovoljstvo 
in ne, kako izpademo pred drugimi. 

Zato mislim, da je odlocitev o uporabi knee 
pada povsem osebna in ni stem samo po sebi 
nic spornega, ce sis tem nisi olajsal teiavnosti 
smeri. O tem pa lahko sodi le vsak sam zase. 

Katarina Kejiar 

Knee pad, kaj je sp/oh fora vsega in zakaj? 
Plezalci ga ocitno vedno bolj uporabljajo, se 
posebej, kjer se najdejo fini hrapavi kapniki, 
v balvanih pa sploh. Lahko vidimo »profije« 
kako ga veselo furajo na slikah revij in v filmih. 
In pograbi/a ga je tudi industrija, ameriski 5. 10 
ga ie veselo prodaja naokoli. Seveda je vecini 
od nas lahko jasno, zakaj bi ga bi/o »smiselno« 
uporabiti. Ker je vse enostavno laije, bolje pri
me, ne boli nas vec in pomembno, ne praska
mo si vec beder ali trgamo novih hlac. Raz/ogi 
proti njegovi uporabi se verjetno zdijo kot en 
velik nesmisel. Ampak na mestu je vprasanje, 
zakaj v koncni fazi sploh plezamo? Zato, ker 
je enostavno ali morda zato, ker je vse prej kot 
to. Mislim da ne! Zato ker je teiko, ker je proces 

napredovanja in rasti, kar nam da dostikrat po 
pie**, ker je popolnoma irelevantno za eel svet 
razen za nas ... Ampak plezalci hocemo uspeh 
v svojih smereh in projektih, vsak pripomocek 
pa je tej igri se kako dobrodose/. Tudi pleza/ke 
in magnezij so ti pripomocki, ceprav so se uve
ljavili v tem nasem sportu ie v casu, ko vecina 
od nas se sploh ni vedela za plezanje. Morda 
pa je navsezadnje v tej ekspanziji p/ezarije in 
postopni zabrisanosti nekdaj mocnih eticnih 
nace/ nekje le potrebno potegniti crto. V na
sprotnem primeru lahko prihodnost izpade 
dokaj popaceno. Knee pad, pleza/ke s taksnimi 
in drugacnimi kaveljcki za raznovrstne tehnic
ne svinglarije, smola za prste, dipstick oziroma 
pussystick, video beta, bionicne plezalne roka
vice, samo-vpenjajoci sistemi ... Sicer pa vse to 
ie tako ali tako obstaja v taksni ali drugacni 
obliki. Ampak, ali so bistveni za plezarijo in kaj 
nam v resnici sploh pomagajo? Ce se hocemo 
le cim laije povzpeti po neki famozni smeri, 
steni ali balvanu, gremo v koncni fazi lahko 
vedno naokoli. Sim pl! V kolikor pa tak nacin ni 
nasa igra, potem tudi ne rabimo teh raznih pri
pomockov in pogruntavscin za uspeh, dovolj 
smo lahko mi sami. 

G/ede knee pada pa takole. Vsak naj ga kdaj 
preizkusi na svojem bedru, samo posten in is
kren naj bo o njegovih ucinkih in pa smereh, 
ki jih je preplezal z njim. Sicer pa 5. 10 v svoji 
rek/ami navaja: »Guaranteed to downgrade 
your climbs!« 

MihaHribar 

BetaMagazine I 19 



 

Beta 
Trenutek 

Rock/ands v Juini Afriki so zares pravi 
bo/deraski raj. Ogromi in ponosni 
pesceni balvani so vse kar bo/deraska 
dusa potrebuje, da se izgubi, odplava in 
se sea soma zopet najde. 

Miha Hribar v Out of Balance, BA 

Foto: Michele Caminati 
Tekst: Miha Hribar 
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NAPISAL: SILVO BLASKO 
FOTO: DEJAN KOREN, SILVO BLASKO, TINE VIDMAR, BOST JAN MIKUZ 

Dober dan Betka, ne das se, a? 

Ja zima, zima, jaz malo hodim, malo se s 
cepini mucim in iscem primerno steno za 
napravit par smeri za drytooling. 

Brno, Brno... Letos je bila vecja konku
renca kot lani, prisla sta tudi dva Slovaka -
najboljsa, ki ju lani ni bilo, se pa poznamo z 
Ljubelja. V kvalifikacijah smo imeli 5 smeri. 
Saj same smeri niso bile tezke, so pa imele 
»haklce« - zame. Bile so precke, v katerih jaz 
nimam kaj iskati, eno sem skoraj zdelal, ma 
kaj, ker so na zacetku in v dveh nisem vpel 
niti enega kompleta in sem ostal brez tock. 
Nihce od nas ni videl finala. Deko je bil 12., 
Tine 35., Bostjan dve mesti pred mano in jaz 
predzadnji. Slaven predzadnji ... 

Najbolj sem bil razocaran, ko sem sis stri
kom zadel cepin in ga izgubil, tam sem bil 
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diskvalificiran, drugace bi bil preceJ v1sJe, 
tako se mi je v kvalifikacijah stelo samo 4, 
namesto 5 smeri. V detajlu te smeri sem zde
lal ta lepse od nas - tu si moral drzati vso 
tezo na enem samem zobu cepina in vpe
njati, sem pa zamotovilil s strikom in si vr
gel prosti cepin. 

Zmagal je spet Hrvat Mataruga, s katerim 
smo skupaj trenirali v Katerini, so ga pa pisali 
pod SLO in bilo je smeha se pa se. 

Priznati moram, da sem zase pricakoval 
boljso uvrstitev, a ce pomislim, da sem na 
tabletah proti vrtoglavici, pa tudi proti bole
cinam sem jih vzel ... Vrti semi sicer ne vec, 
pocutim pa se se vedno ne prav v redu. 

Poglavje zase pa je bil after party, ali kako 
se ze po vase rece, ha, ha ... Zacelo se je ze 
na parkiriscu, ko smo startali za disko Livin
gston. Slovaki so nam ocistili zaledenele 



 

BLACK DIAMOND Dry tool Cup Brno 2012 

Vysledky kvalifikace obtiznost - Muzi 

St. c. Prfjmeni 

1 39 M atejec 

2 12 Svoljbk 
3 56 svingal 

4 57 Mataru a 

5 32 Suchy 

6 29 Behlic 

7 35 Korenko 

8 15 Lesko 

9 46 Koller 

10 25 Straka 

11 43 Vrtik 

13 55 6rajc1ar 

15 11 

16 

sipe, sledila je izmenjava nasega in njihove
ga piva, nato pa hajd v disko, bili smo med 
prvimi gosti - stalni gosti, ha, ha. Pijaca je 
naredila svoje, srecali smo eno Slovenko, ki 
je imela s sabo par mednarodno mesanih 
kolegic, pies, ocitno smo malo izstopali - v 
pozitivnem smislu, znesli so se nad mano, 
kajti te barabe so me predstavile kot selek
torja - ki tudi se tekmuje, nato pa se je zace
lo: coach sem, coach tja ... Baje sem se pred 
kratkim bil najboljsi alpinist in preplezal vse 
zivo - pozimi, poleti ... Kaj vse se je dogajalo 
vmes, pa bolje, da se ne ve, jaz sem se danes 
brez glasu. lz diska smo slimed zadnjimi, di
rekt v avto, do Dunaja sem vozil jaz, naprej 
pa Deko, domov smo prisli ob enih popol
dne v nedeljo. 

Se to; ko sem kot prvi od nas plezal prvo 
smer, me je varovala ena punca in vedel 

Jmeno Zeme Pocet bodu Soucet casu TOP 

M irek CZ E 214 0:24:15 

Janez SLO 214 0:28:01 
Ju raj SVK 211 0:18:28 
Alexandar SLO 209 0:15:44 

Anton SVK 207 0:11:54 

Dam ir CRO 207 0:15:00 
Jana SVK 206,5 0:13:56 
Jozef SVK 204 0:09:15 

Ron SU I 203,5 0:14:13 

Jan CZE 201,5 0:19:11 

Pavel 

Martin SVK 197 0:17:16 

p tr 18'> oou 

sem, ce odletim, se bova srecala nekje na 
sredi smeri. Dobro, da nisem splezal do vrha 
- odletel sem in tocno vedel, kaj bo. Sestreli
lo jo je mimo mene, jaz pa jo, kot lepo vzgo
jen fant, pri bliskovitem mimohodu vljudno 
pozdravim ,,ahof Vsi sodniki in publika v 
smeh, punca pa mi je odzdravi la sele, ko sem 
jo spusti l na tla, ha, ha. Po takem zacetku ni
mas kaj pricakovati, sledi li so mi in pricako
vali se kaksno neumno, a obmolknili, ko sem 
v najtezjem startu na vsej tekmi v tretjem 
poskusu startal in nato padel kot tele na tla 
po tretjem ali cetrtem gibu. Podrobnosti pa, 
ko se vidimo, se moramo se uskladiti, kaj se 
pave in kaj se zamolci. Ze v nedeljo sem z 
mesta selektorja nepreklicno odstopil in se 
resil te nehvalezne funkcije, tekmoval pa 
born sell! 
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ldeje za 
plezalne entuziaste ... 

//////////////////////////// 

"Kako ohraniti plezalno formo, kadar ni 
pravega casa ali kraja za plezanje" 

NAPISALA: MAJA SUSTAR 
FOTO: ZALA PEROVSEK, GREGA LUCIC 

So vas v sluibi do glave zasu/i z de/om in vam namesto prostih popoldnevov v 
steni organizirali 16-urno sedenje pred raiunalnikom? Seje vasa druiina po
veiala za novega druiinskega ilana, ki zaenkrat se ne dopusca celodnevnih 
izletov v primorske stene? Odhajate na dopust ali sluibeno pot v kraje, kjer 
se beseda "climbing" nanasa le na vzpenjanje po stopnicah? Ne obupujte! 
Primanjk/jaj ustreznih plezalnih kapacitet izkoristite sebi v prid ter okrepite 
podroija, katera ste zavo/jo uiitkov ob poplezavanju po soninih stenah do 
sedaj zanemarja/i ... 

V idealnih pogojih bi si vsak, tako rekreativni plezalec, zasvojen zacetnik, kot tudi iz
kusen napredni plezalec, iele/, da bi vecino svojega casa preiivel v stenah, v naravi, 
kjer bi odkrival nove moinosti gibanja ter potiska/ meje svojih sposobnosti vse visje 
in visje. Vendor pa se iivljenje mnogih ljudi obrne tako, da casa za pravo plezanje 
ni vselej dovolj. Se vec, tudi kraja za plezanje ali vsaj trening na umetni steni pogo
sto ni na voljo. Mnogi takrat odnehajo in za nekaj let a/i ce/o dotivljenjsko opustijo 
p/ezanje, saj jim padec forme in zmanjsanje pleza/skih zmogljivosti prevec zagreni 
nadaljnjo teljo po gibanju v vertika/i. Vendor pa je mogoce tovrstna, za p/ezanje ne
ugodna, iivljenjska obdobja z ma/o domisljije, nekaj pripomocki in dovolj motivaci
je z /ahkoto premostiti. Pa si pog/ejmo, kako. 
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v Plezalna deska C e ta plezalni pripomocek se ve
dno ne krasi podboja vasih vrat, 
si lahko plezalno desno ogleda
te in preizkusite prav v vsakem 

plezalnem centru. Plezalna deska omogoca 
izvajanje sirokega nabora plezalno specific
ne vadbe, od treninga lokalne vzdrzljivosti, 
do intenzivnega treninga za moc prstov ter 
drugih plezalno specificnih misic (Moon
climbing.com). In kar je najbolje, zasede zelo 
malo prostora, postavite jo lahko kjerkoli 
doma, v pisarni, ali jo celo odnesete s seboj 
na dopust. Pazite le, da se pred pricetkom 
vadbe intenzivno ogrejete, zacnete s pre
prijemanjem oprimkov ob opori (npr. nogo 
postavite na stol) ter vadbo nato postopo
ma stopnjujete. Nekaj idej za trening na ple
zalni deski je zbranih na naslednjih spletnih 
povezavah: Moonclimbing.com, Lapisholds. 
com, Metoliusclimbing.com 

Zelo uporaben je tudi trening sekvenc, 
pri katerem je znotraj minutnega intervala 
potrebno izpolniti dolocene naloge, kot so 
vzgibe in visenje na dolocenem oprimku. 
Prednost treninga sekvenc je predvsem v 
tern, da hkrati trenirate tudi vzdrzljivost. Tre-

ning sekvenc lahko na primer povzamete 
preko sledece povezave: Metoliusclimbing. 
com vsekakor pa ne omejujte svoje domi
sljije in si sestavite svoj trening sekvenc, ki 
bo bolj specificno usmerjen k vasim plezal
nim ciljem. Nadalje lahko intenziteto tre
ninga prilagajate tudi s pomocjo dodajanja 
ute.zi. Ce nimate na voljo pravih ute.zi, je zelo 
uporaben pripomocek plasticna posoda za 
shranjevanje vina, katere tezo uravnavate 
glede na nivo vode v posodi. Pazite le, da si 
z utezjo obremenite ramena, ne pa spodnje
ga dela hrbta oz. kriza (utezi nikoli ne obe
sajte na plezalni pas). 

"Wood boulder" ali "campus board" 
Naslednji plezalni pripomocek, ki omogo

ca plezalno specificno vadbo, je tako imeno
van "campus board': "wood boulder" ali na 
kratko "woody'~ Beseda "campus" ima zgo
dovinski pomen, saj se nanasa na prvi tovr
stni pripomocek, ki gaje konec 80-tih zgradil 
Wolfgang Guillich v telovadnici "Campus". 
"Woody" si z lahkoto postavite doma, pod 
stopnisce, v kot spalnice, na balkon ali na vrt 
(l ndoorclimbing.com). Zasede sicer nekoli
ko vec prostora kot plezalna deska, ponasa 
pa se z izjemno kvaliteto, in sicer omogoca 
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zelo kompleksen plezalni trening v zelo kratkem casu. Ena 
ura treninga na "woody-ju" lahko pomeni ekvivalentno 
vadbo 2 uram poplezavanja v plezalnem centru ali celo
dnevnem plezanju v plezaliscu. Torej, idealen pripomocek 
za vse tiste, ki imate za trening moci na razpolago zelo malo 
casa. Seveda pa je zaradi tega intenzivnost treninga toliko 
vecja, kar lahko hitro privede do poskodb. Zato se morate 
za "woody-ja" vselej dobro ogreti! Ce za ogrevanje nimate 
na voljo plezalne stene, vadbo zacnete s poplezavanjem in 
preprijemanjem po "woody-ju'~ vendarz eno nogo na opori, 
sprva na najvecjih oprimkih, nato pa postopoma povecujte 
intenziteto vadbe. Primere plezalne vadbe lahko najdete na: 
Moon cl im bing.com. 

lntenzivnost vadbe lahko spreminjate glede na velikost 
ter razdaljo med oprimki. Preprosto "rockanje" po vecjih 
oprimkihje lahko zelo uporaben trening tudi za plezalne za
cetnike, medtem ko mora ostala plezalna vadba na "woody
-ju" slediti kot nadgradnja dovolj dobri plezalni osnovi. 

Domaca plezalna stena 
Ko smo ze pri izdelavi domacih plezalnih pripomockov, pa 

je vsekakor optimalna resitev za vse, ki ste na tesnem s casom, 
izdelava lastne "mini" balvanske stene. Ze dokaj majhna stena 
povrsine 10-15 m2 vam bo omogocila celovito vadbo, na njej si 
baste lahko sestavili tako kratke smeri za trening moci, kot tudi 
dolge, vzdrzljivostne smeri. Strosek izdelave je lahko ob izbiri 
manj kvalitetnih materialov (058 lesene plosce) ter nakupu ra
bljenih oprimkov se sprejemljiv tudi za danasnje, financno kri
zne case (manj kot 1000 €). Na voljo morate imeti le ustrezno 
mesto za izgradnjo - del kleti, garaze ali podstresja, stopnisce, 
zunanja fasada hise ipd. Nekaj napotkov za izdelavo lahko naj
dete na: Metoliusclimbing.com, na temo izgradnje domace 
stene pa je celo napisanih nekaj kn jig: Amazon.com 

Ostali plezalni pripomocki 
Zelo pomemben pripomocek k vasi plezalni vadbi, tako 

na osnovnem, kot tudi na naprednem plezalnem nivoju, je 
drog. Se pomembneje paje, dajetozelo prirocen pripomo
cek, ki ga zlahka pospravite tudi v potovalko in odnesete 
s seboj na potovanje. Omogoca celovito vadbo misic rok 
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Primer domace plezalne 
stene, ki kljub izbiri cenejsih 
in manj kvalitetnih materia
lov za izdelavo izvrstno sluzi 
svojemu namenu. 

lzvajanje vaj na drogu in "woody-ju" 
omogoca zelo intenziven trening ob 
minimalni porabi casa. 

in ramenskega obroca. Kot 
osnovo lahko delate vzgi
be, po 8-1 0 ponovitev v 3-4 

serijah, glede na sposobno
sti pa lahko vadbo izvajate z 
dodatnim bremenom. Nekaj 

idej z vajami, ki jih lahko izvaja
te na drogu, najdete na: Nicros. 

com in lndoorclimbing.com. 
Nadalje lahko na drog natakne

te tudi pol-metrsko cev premera 
tja do 1 0 cm. Visenje na taksni 

cevi omogoca trening odprtega 
prijema in kot rezultat boste ob 

naslednjem obisku plezalisca z lah-
koto drzali "sloperje". Na drog lahko 
obesite se lesene ali kamnite krogle 

premera do 1 0 cm ali podobne, bolj sofisticirane visece oprim
ke. Tovrstni prenosni plezalni pripomocek omogoca siroko 
paleto plezalno specificne vadbe: Metoliusclimbing.com. In 
navsezadnje, dolgocasno voznjo na delovno mesto ali voznjo 
z letalom si lahko popestrite z vadbo za misice prstov in pod
lahti - stiskanje zogice in raztegovanje elastike. 

Plezalno specificna vadba v fitnesu 
Seveda pa lahko vadbi na plezalni deski oz. drogu dodate 
se ostalo vadbo misicnih skupin, ki so pomembne za 
plezanje. Tako boste se bolje izkoristili cas, ki ga ne boste 
mogli preziveti v steni. Vadbi na drogu torej dodajte serije 
sklec, trebusnjakov in hrbtnjakov, za kar ne potrebujete 
nobene dodatne opreme. Za ostalo vadbo pa obiscite 
lokalni fitnes studijo, ali se bolje, kupite svoj set fitnes 
opreme. Za rabljen set utezi in "bench" klop boste z malo 
srece odsteli manj kot 100 €, kar je zagotovo ugodneje 
od nakupa vstopnice za redno vadbo v fitnes studiu. Tako 
financno, kot tudi casovno. Nekaj koristnih vaj, ki jih lahko 
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izvajatevdomacem ali pravem fitnes studiu 
je: vlecenje navzdol (za glavo), metuljcek, 
potiski s prsi, upogib komolca, dvigovanje 
palice nad glavo, vlecenje navzdol z eno 
roko ... Vaje lahko sprva izvajate kot krozno 
vadbo s priblizno 40% obremenitvijo in 20-
30 ponovitvami v 3-4 serijah. Ob povecanju 
bremena tja do 80% ter zmanjsanju stevila 
ponovitev na 8-10 pa baste izraziteje krepili 
moc plezalno specificnih misicnih skupin. 

Gibljivost in mentalna vadba 
Vsekakor pa trening telesne moci ni edino 

podrocje, ki ga mora plezalec krepiti. Pove
cevanje telesne gibljivosti je prav tako po
membno, saj omogoca lazje in ucinkovitejse 
gibanje v steni, poleg tega pa so proznejse 
misice sposobne razviti vecjo moc od kraj
sih ali zakrcenih misic. Redni vadbi je torej 
pomembno dodati tudi vaje za raztezanje 
oz. "stretching", izvrstno orodje za trening 
gibljivosti pa je tudi joga, ki hkrati krepi tudi 
vaso mentalno zbranost. Pri treningu static
ne gibljivosti plezalec s pocasnim gibom 
zavzame polozaj, v katerem se dolocena 
misica raztegne. V tern polozaju ob 
pocasnem in sproscenem dihanju 
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ostane priblizno 30 sekund. Pomembna pa 
je tudi aktivna gibljivost, pri kateri se okrepi
jo tudi podporne misice, ki doloceno misico 
zadrzijo v raztegnjeni poziciji. Poleg gibljivo
sti pa je za uspesen plezalni vzpon izredno 
pomembna tudi mentalna priprava. lzvaja
te jo lahko kjerkoli in kadarkoli, tudi kadar je 
vase telo dobesedno privezano na mestu. 
Ko torej vsi ostali nacini gibanja odpovedo, 
na primer ob celodnevnem posedanju na 
dolgocasnem strokovnem simpoziju, lahko 
s pomocjo vizualizacije plezanja okrepite 
"plezalna centre'1 vase mozganske skorje. 
Ce pa vam tovrstne psiholoske metode niso 
po godu, baste lahko enak ucinek na vase 
mozganske centre dosegli, ce si na Youtube. 
com ogledate nekaj kratkih, motivacijsko 
"nasponanih" plezalnih filmov. 

Urbano plezanje 
Z malo domisljije pa je mogoce plezalne 

povrsine odkriti prav na vsakem koraku. Me
sta so polna razclenjenih obzidij. Ta omogo

cajo plezanje daljsih precnic, v katerih se 
obcutek ze skorajda enaci s pravim 

plezanjem v skali. Fina opec
nata fasada procelja hise 

Nekaj primerov vaj, ki jih 
lahko izvajate v fitnesu. 



 

Oeec ato ali kamnito procelje hise je 
. .. . .. 
1zvrstna povrs,na za trenmg prstov ,n 

telin 'ke v ploscah~ ~ 

/;_. 
,.,.. 

-, .. . , \ ~ 
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lahko postane cudovita povrsina za trening 
prstov, kot tudi trening tehnike in natancne
ga stopanja v ploscah. Stopnisce lahko upo
rabite za rockanje in lesen podboj nad vrati 
za visenje. Moc lahko trenirate tudi z rocka
njem po vejah dreves. Prav na vsaki istrski 
plazi lahko najdete opazovalnice obalne 
straze-zelezna lestev, ki vodi na opazovalni
co, lahko postane izvrstno orodje za trening 
vzgibov, rockanje in intenziven trening misic 
zgornjega dela telesa. Pri tern vas seveda ne 
sme motiti, kaj si o tern mislijo mirnoidoci, 
ce pa kdo izmed njih vseeno izusti moteco 
pripombo, mu lahkotno pojasnite, da ste 
zasvojen plezalec in zal trenutno nimate na 
razpolago druge, ustreznejse infrastrukture. 

Kaj torej storiti, kadar se priblizuje cas, ko 
ne baste mogli plezati, kakor ste bili navaje
ni doslej? V najslabsem primeru, vadba na 
plezalni deski, 3-krat tedensko po eno uro. 
Toliko casa se bo zagotovo naslo. In vasa ple
zalna forma ne bo stagnirala. Temu pa lahko 
po svoji domisljiji dodajate se drugo plezal
no specificno vadbo. Pazite le, da se pred 
vadbo dosledno ogrejete ter da s treningom 
ne pretiravate, temvec poslusate svoje telo 
in se izognete poskodbam. Vsekakor pa je 
smiselno, da se pred tern o svojih nacrtih 
pogovorite se s kvalificiranim instruktorjem 
ali vaditeljem sportnega plezanja. 
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NAPISALA: KATARINA KEJZAR 
FOTO: KATARINA KEJZAR, BORUT RUS 

V Sredozemlju rastejo p/ezalisca kot gobe po detju. Za tradicionalno Francijo ink/a
sicno Spanijo, orienta/sko Turcijo in rajskimi otoki od Kalymnosa pa do Majorke je 
najnovejsi hit soncna Sicilija. 

rompirjev pocitnice so namenjene 
Kalymnosu, uzitkom v svetu sale 
in neskoncnim potovanjem med 
kapniki, vetru v laseh na skuterjih, 

mastnim ustnicam od morskih dobrot in 
opojnim mislim od sladkega vina. Letos pa 
so nam letalski prevozniki prekinili tradici
jo in prisiljeni smo bili poiskati nadomestek 
sanjskih pocitnic. lmeli smo sreco in nismo 
nasli le nadomestka temvec novo top de
sti nacijo, ki se lahko kosa tudi z bozanskim 
Kalymnosom. Padla je ideja o Sicil iji, zlo
glasnem mafijskem gnezdu, ki pa je zadnje 
case vedno bolj plezalsko gnezdo. 

Najprej so nas prepricale fotografije in 
navduseni komentarji, takoj za tern pa tud i 
enostaven in cenovno ugoden transport. 
Ura voznje iz Ljubljane do Trsta, od tam pa 

le nekaj vec minut leta do Trapanija in slaba 
ura do San Vita, glavne plezalske destinaci
je na otoku, je v primerjavi s skoraj 24-urno 
kalvarijo do Kalymnosa prava sprostitev. Do 
trzaskega letalisca vozijo razlicni prevozniki, 
tam pa je mozno tudi parkiranje za daljsi cas. 

Na Siciliji toplo priporocam rent-a-car s 
polnim zavarovanjem, saj je otok velik in 
vreden og leda, odlicna plezalisca pa se na
hajajo na vseh koncih prometno kaoticne 
dezele. Za krajsi dopust zadoscajo ze skale 
okol i mesteca, ki j i h lah ko ka r pes dosezemo 
iz kampa ob morju. Kamp se nahaja tik pod 
glavnim sektorjem plezalisca, v njem pa je 
mozno najeti tudi bungalove za zimske dni. 
Negativna stran so nadlezni komarji, ki j ih je 
ob morju precej vec kot v mestu. Tudi cene 
niso nic manjse kot v udobnih in okusno 



 

opremljenih apartmajih, ki jih v mrtvi sezoni 
ponujajo ze za 9 eur/dan za osebo. Mi smo 
se odlocili za apartmaje Residence Aloe, ki 
smo jih nasli kar preko interneta. Prepricala 
nas je pokrita terasa z jutranjim soncem, ki 
nam je nudila zascito tudi na edini dezev
ni dan. Zajtrkovali smo tako vedno na pro
stem, vecerjali pa v lokalnih restavracijah ali 
pa sami pekli na zaru dnevno sveze ribe ribi
ca Alfonsa. 

San Vito lo Capo je mondeno letovisce, ki 
v poletnih mesecih privablja mnozice tu
ristov. V jesenskih mesecih se poletni kaos 
pocasi poleze, apartmaji se spraznijo, resta
vracije zapirajo, mesto pa okupirajo plezalci, 
ki predstavljajo gostoljubnim domacinom 
zaslu.zek v hladnejsem delu leta. Sanjska 
pescena plaza sameva s pescico kopalcev, 
ki uzivajo v kristalno cisti vodi, ki se vedno 
premore krepkih 20°C. Ceprav se stevilne 
restavracije ob koncu sezone zaprejo, pa je 
gostinska ponudba se vedno odlicna, cene 
pa variirajo od visokih pa do plezalskim .ze-

.-- - -'>I. --·.~ .. - ..... - --_ 
-~ ·•;/ -

~---- . ,r ""-, , 
..A:.'·.· . ... , .. 

porn prijaznih. Gostinci so pripravili ze po
sebne plezalske menije, za goste pa se tudi 
drugace trudijo na vsakem koraku. Od kuli
naricnih dobrot ne gre izpustiti sveze mor
ske ponudbe in lokalnega vina. 

Kot ze ime pove, se San Vito lo Capo naha
ja na skrajnem severozahodnem rtu Sicilije. 
Kraj je izpostavljen vetru in morskim toko
vom, ki na eni strani rta ustvarjajo rajsko pe
sceno plazo, na drugem koncu pa spodjeda
jo divjo skalnato obalo polno ceri in skalnih 
pecin, ki smo jih okupirali plezalci. Skala je 
kompaktna, na nekaterih delih ostra, nekje 
gladka in ob ju.znem vetru mastna od soli. 
Odlikujejo jo najrazlicnejse razclembe, od 
ogromnih salcastih lukenj do ostrih polick, 
kapnikov, sloperjev. Vse v razlicnih naklo
nih od brutalnih previsov do poloznih plat, 
prevladujejo pa rahlo previsne plosce. 
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Tudi razpon tezavnosti je sirok in ponu
ja kvalitetno plezarijo tako za zacetnike kot 
tudi izkusene ,,nasutane" zanesenjake. Pri
manjkuje smeri najtezjega ranga, od 8b na
prej. Vendar ne zaradi skalnih karakteristik, 
temvec zgolj zato, ker jih se nihce ni navrtal 
in splezal. Najvec smeri je tezavnosti 7a, bo
gat izbor pa je vse od 3 do 8a. Podobno je 
tudi v ostalih plezaliscih na otoku, saj je tu 
plezanje relativno nov sport v polnem raz
mahu. Najnovejsi vodnicek iz letosnjega ok
tobra je kar dvakrat debelejsi od starega iz 
leta 2010. Potenciala za smerije neomejeno, 
vrtajo se nave, plezalcev pa je vedno vec. 

Mi smo se tokrat bolj osredotocili na seve
rozahod. Obiskali smo tudi Bausso roso nad 

Palermom, ki nas je navdusil z vrhunskimi 
smermi, zal pa je bilo za boljse vzpone tam 
prevroce. Plezalisce je primerno za najhla
dnejse zimske dni, ne pa tudi za mocna de
zevja, saj so stevilni kapniki lahko mokri. Na 
otoku se nahaja se ogromno plezalisc vre
dnih ogleda, ki pa smo jih tokrat morali izpu
stiti. Naslednje leto smo si tako zadali krozno 
popotovanje po otoku in spoznavanje nje
govih skritih biserov. 

Zmotile so me le neusklajene ocene, ki po
trebujejo potrditev vecjega stevila plezalcev. 
Predvsem visje ocene so bile tudi za pocitni
ske poceni. Morda je bila kriva zgolj dobra 
forma ali pa kombinacija obojega, tako da 
raje preverite se sami ;). 



 

... super, v, 

... okoli hise. 



 

za z Luko deluje 

Ko je na gori najtezje 
mislim na ... 
- . . . - -.. 

... Modri Dirkac . 

Zlati cepin mi pomeni ... 
Foto: Marko Pru~•; 

... nic ko sva v steni. 
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Svicanje 
na ivicarskih 

bolderjih 

/////////////////////////////////////////////,✓, C //////////////////////////////////////////////, 
NAPISAL: ROK KLANCNIK 
FOTO: ROK KLANCNIK 

Pro ti koncu novembra 2012 sva z ieno 
pocasi prilezla od ceskih pivnic do svi
carskih granitnih blokov. Pred prihodom 
v Svico sva se dva tedna zadrievala v ce
skem Petrohradu, kjer pa nas (obiskali so 
nas brat Miha in druscina) je zasu/ sneg. 
Od plezanja nismo kaj veliko odnes/i, 
mogoce le ledene prste, rezultat ciscenja 
snega z balvanov. Lahko si torej mis/ite, 
da zacetek »resnega balvaniranja« v Svi
ci ni bi/ /ahek! 
Prvi postanek je bi/ v ozki dolini Murg
ta/, kaksnih 200 km severno od pokraji
ne Ticino. Tam sem imel nagledan balvan 
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»Entlinge« Be, ceprav zaradi izkljucno 
pivsko-/eiernih dni na Ceskem nisem 
pricakoval cudeiev. Vseeno sem »pos/a
ta/« grife v tem 60° previsu. Mis/ii sem, 
da bodo najprej odpovedali prsti, a 
temu ni bilo tako. V tretjem a/i cetrtem 
poskusu je nekaj poci/o v ko/enu ... in to 
ne malo! Naslednja dva dni sem se ko
maj premika/, zato ni cudno, da me je 
zgrabila panika: »Faaaak, ka ce ne bom 
mogo zdej vec lest na tripu?!?«. Se do
bro, da je bi/o nas/ednjih par dni s/abo 
vreme in je tako ime/o moje ko/eno cas 
za pocitek in okrevanje. 



 

P asmotukaj, kjersmozevelikokratbili 
in kamor bomo zagotovo se m nogo
krat prisli: Chironico! 

Forma se je zacela znatno izboljse
vati, mo ram pa priznati, da me je zelo skrbelo, 
kako bo s tezjimi problemi, saj sem cez leto le 
obcasno poprijel za kak grif in pocutje ni bilo 
ravno »olimpijsko«. Toda seznam prepleza
nih balvanov se je kaj kmalu znatno povecal, 
od ogromno lazjih problemov pa vse do 8b. 
Naj omenim samo nekatere: Bridge over tro
uble water 7c+/8a, Rosswell 8a+, Conquista
dor 8a+ in Shadowfax 8b. Velikokrat sem pri 
plezanju pogresal plezalsko druzbo oz. vsaj 
takrat, ko je slo za tezje probleme in je bila 
potrebna vecja motivacija in zagon. Z druzbo 
se nekako skupaj spopades s problemom, ce-



 

prav ga konec koncev preplezas sam. Tokrat 
so nama druzbo prisli delat Zuzel, Jazo, Pere, 
Klemen, Matej in Ana. Vikend je bil odlicen. 
Noro vreme in seveda tisti pri plezanju tako 
zelo pomembni »friksn«. Od 0-5° C cez dan, 
sonce, dobra druzba ... perfektno! Tudi sku
pni izkupicek preplezanih balvanov je bil 
zadovoljiv. Veliko balvanov z ocenami od 
6a do 7c, posrecilo pa semi je tudi v Bern
dovem problemu Frontline 8b. Gre za zelo 
kratek problem (tezek je dejansko samo en 
gib), vsega skupaj stiri gibe. Detajl je seveda 
»zasraufat« ekstremno malo policko, z dru
go roko »namantlat« in se pognat na vrh. En 
dva tri, pa je najina druzba odpeketala nazaj 
v Slovenijo in spet sva bila sama med grani
tnimi bloki. 

Preselila sva se v sosednjo dolino Valle 
Verzasca, natancneje v Brione. To je dolina, 
ki se od jezera Lago Maggiore vije visoko 
med zasnezene vrhove ob reki Verzasca, 
katere struga je polna sijajno spolirane gra-

nitne skale in turkizne, 



 

kristalno ciste in ocitno ledeno mrzle vode. 
Tako kot cela dolina, je tudi sama vasica 
Brione z vso skalo ob njej pravi svicarski 
dragulj. Granit tukaj je veliko bolj fino zr
nat kot v Chironicu ali celo Crescianu, ki je 
sicer kozi nekoliko prijaznejsi od Chironica. 
Tukaj pa je bila telesna pripravljenost po 
desetih dneh plezanja ze kar na nivoju. Vsaj 
po stevilu in casu preplezanih tezkih pro
blemov. V prvem dnevu plezanja v Brionih 
mi je uspelo preplezat Disney produciton 
8b, ter kaksno uro za tern se Amber 8b. Nor 
dan! Sled ii je dan pocitka, saj verjamem, da 
je plezanje po principu 1-1, torej en dan 
plezanja, en dan pocitka in nato spet ple
zanje, najbolj ucinkovito. Po pocitku sem 
se namenil h General disarray 8b. Po nekaj 
poskusih sem ugotovil, da ta problem ni 
zame, saj sem se cez detajl komajda razte
gnil, kaj sele, da bi prestavil se noge. Z istim 
startom se na istem balvanu nahaja tudi 
odlicen problem Marilyn Monroe 8a, ki mi 
ga je uspelo preplezati v samo nekaj posku
sih. Se isti dan, po kosilu v Valterju, sem se 
sam z enim »padom« in fotoaparatom od
pravil do problema Vecchio Leone 8b. Tega 



 

sem poskusal ze pred nekaj leti, ko sem se na plezalsko po
tovanje po Evropi odpravil s Tomazem, a takrat brez uspeha. 
Po nekaj poskusih nisem imel ravno najboljsega obcutka, saj 
najtezjega giba sploh se nisem naredil; vsi gibi so mi bi li tu i 
precej tezki, saj so vsi nekoliko dolgi z zaobljenimi grifi. »Ee -
ehh,« sem si rekel, »a si dee al nisi?!«, si vzel 10 mi nut pocitka, 
prsti so se ze skoraj prevec ohladili, pritisnil sem rdec gumb 
na fotoaparatu in akcija. Se preden sem se zavedel, da se 
vse gibe dejansko uspel narediti in to kar z lahkoto, sem ze 
ponosno stal na vrhu balvana in krical, ves navdusen. V dveh 
dneh plezanja v Brionih sem torej premagal tri 8b-je in e 
8a. Odlicno! 

Pa sva bila spet na poti proti Chironicu, tokrat s postankom 
v Crescianu. Moj novi projektje bil La Proue 8b, ki sem ga sku
sal cim hitreje preplezati, da bi se lahko cim prej premaknila 
nazaj v Chironico, kjer so me cakale »roze« (From dirt grows 
flowers 8c). Res sem bil ucinkovit, nekajkrat sem poskusil 

start in ze sem stal na vrhu. 



 

»Friksn« je bil res dober in forma prav tako. Plan je uspel: 
»raze«, prihajava! 

Ze prvi teden v Chironicu sem se poskusil vtem problemu 
in bil pravzaprav kar uspesen; naredil sem namrec vse gibe, 
razen zadnjega. Tokrat mi je slo se nekoliko bolje; opravil 
sem z zadnjim gibom in cas je bil, da se stvari lotim od star
ta. Po nekaj neuspelih poskusih sem dojel, da mi problem 
do samega izhoda (top-out) pravzaprav sploh ni tako tezak. 
Vsak poskus je bil dober, a ne dovolj. Velikokrat sem padel 
prav z zadnjega giba; moral bi samo se iztegniti roko in do
seci naslednji grif in 8c bi bil moj ... Pa drugic. 

Konec koncev je bil zadnji mesec najinega desetmesec
nega potovanja, vsaj kar se plezanja tice, zelo, zelo uspesen! 
Zelo sem vesel, da mi je uspelo preplezati vse te balvane, saj 
vem, da je to dober dosezek, predvsem pa sem noro uzival, 
ko sem se napenjal v vsakem od njih. 

Grehi ostajajo ... Se dobro! 

Rok Klancnik 
Pred 13 uram1/-a 

AAahhhh ... ft11ally! From di rt grows flowers (Sc) is mi ne. :) 

One 4.3.2013 so mu bili grehi odpusceni! 

X • 
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Iz zaQtsov 
patoloSke 

Pise. Viktorij'a Hold 

V isim na konicah prstov in malodane 
jokam od bolecine, ki se razteza 
od palca na nogah, prek pet pa 
tja do sredine mec. Pri plezanju 

res ni nicesar bolj nadleznega od raztego
vanja plezalk. Ampak cez to fazo bolecine je 
pac potrebno, ce zelis imeti cevelj, skozi ka
terega lahko s prsti zacutis najlahneso vdol
binico v skali, ter krasno, prilegaloco peto, ki 
ob zatikanju zlepa ne popusti. Razmisljam, 
ce bi bilo mogoce, da bi najela kaksnega 
studenta, da bi mi raztegnil plezalnike. Ha, 
si predstavljate oglas, ki bi vise! na oglasni 
deski studentskega servisa: "Najamem stu
denta za delo na domu - raztegovanje ple
zalk." Le kaj bi si mladi iskalci zaposlitve ob 
tern mislili? In potlej pomislim na moje pri 
jateljice, ki studente najemajo za precej bolj 
obicajna opravila - varstvo otrok, urejanje 
vrta in podobno. Jaz bi ga pa najela za - raz
tegovanje plezalk. Kaj bolj obicajnega mi 
tako ali tako ne pride na misel. Ce sem iskre
na, mi pravzaprav na misel le redko pride se 
kaj drugega kakor plezanje. Ce bi obstajala 
masina, ki bi zapisala vse nase misli, bi se be
seda plezanje zabelezila natanko v 1/5 vseh 
mojih premisljenih besed. 2/5 ostalih besed 
bi se tako ali drugace nanasalo na plezanje. 
Nadaljnja 1 /5 misli bi se nanasala na sprotno 
nacrtovanje in organizacijo prostega casa v 
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plezalke 

smislu povecanja obsega plezanja. In zgolj 
1 /5 zapisa bi predstavljala misli, ki s pleza
njem ne bi imele nikakrsne veze. Cucino, 
zares cudno, da sem ob tako obsezni ozko
umnosti sploh dokoncala studij. In se bolj 
cudno, da sem takoj nasla sluzbo. In to ne 
kakrsnokoli sluzbe, temvec sluzbo, ki s ple
zanjem nima nikakrsne veze. Postala sem 
ponosna usluzbenka javnega sektorja! Clo
vek se ob tern vprasa, kako se lahko nekdo, 
ki ima za neplezalne zadeve na razpolago le 
1 /5 mozganske kapacitete, obdrzi na delov
nem mestu, ki nima nikakrsne zveze s pleza
njem. Z lahkoto! Vodilni ljudje javnega sek
torja namrec natanko to zahtevajo od svojih 
podrejenih - ne razmisljaj prevec s svojo gla
vo, temvec kimaj, pritrjuj in slepo stopaj za 
svojimi sefi. Najbolj uspesen delovnik zato 
navadno nastopi dan po zares intenzivnem 
plezalnem dnevu, ko kazalec nivoja energije 
pade na tako nizko raven, da so kompleksne 
mentalne funkcije avtomatsko onemogo
cene. Taksen delovni dan pa izgleda nekako 
takole. Prizgem racunalnik in se lotim pisa
nja strokovnega teksta. Vse misli so usmer
jene v globoko, enakomerno dihanje, saj 
zaradi bolecine v podrocju medrebrnih mi
sic le-to ne more vec potekati avtomatsko. 
Vstopi sef in me povprasa po mnenju glede 
organizacijskih sprememb. ldeja je zares, 



 

ampak zares neumna. Ker pa enostavno ni
mam energije, da bi se mu zoperstavila z ar
gumenti, za katere ze v naprej vem, da bi me 
stali nadaljnjo eno uro nesmiselnega prere
kanja in da nazadnje ne bodo sprejeti, samo 
prikimam in recem, da se vsekakor strinjam. 
Sef me pohvali, da sem mu zares v pomoc 
in zadovoljen odide. Po petih minutah in
tenzivnega tipkanja ugotovim, da me zace
nja navijati v podlahti, zato skrivaj pod mizo 
izmenicno stresam najprej desno, nato levo 
roko. Nasmehnem se in pomislim - pa saj to 
je ze skoraj tako kot vceraj v steni. Ta rahel 
odklon od trenutnega, slu:zbenega miselne
ga toka pa me :ze popelje nazaj v svet, ka
terega sem osvajala vceraj. Pred ocmi semi 
zivo prikaze moj dosedanji plezalni projekt, 
tezka smer, katero sem po mnogih dnevih 
studija vceraj koncno le premagala. Prsti se 
mi od razburjenja orosijo in v mislih :ze po
primem po dveh ogromnih startnih oprim
kih. Z njiju v mislih z desno roko posezem 
na tisti brezoblicni stranski oprimek, pazim, 
da ga dobro zatipam in v njem prepoznam 
znake policke. Noge dam posteno v razko
rak (joj, ce bi moj fant vedel, kaksen pogled 
ima tu moj soplezalec, me ne bi nikoli vec 
pustil v steno), z levo roko pa se stegnem 
dalec v naslednji podprijem. Sledi najte:z
ji del smeri. Z levo roko stisnem majhno 
stransko policko in levo peto polo:zim na vrh 
salce, z desno roko pa se stegnem daaaalec 
na stranski oprimek, ki mi skorajda izpahne 
roko iz sklepa. In zdaj finesa, ki smeri odbije 
polovico ocene - z levo nogo stopim nekoli
ko na stran in v kamin naslonim levo koleno. 
In cirulecarule, preskocim vse slabe oprimke 
ter dose:zem skorajda dobro policko za levo 
roko. Noge gredo zdaj (zopet!) v razkorak, 
tako z lahkoto dosezem luknjico za desno 

roko. Ob tern me zalije val hvale:znosti, da 
smo :zenske obdarjene s tenkimi, mocnimi 
prsti (hehe, in moskim tisti ogromni bicep
si prav nic ne koristijo, ko pa so vendarle 
za plezanje najpomembnejsi mocni prsti!). 
Leva peta gre cez rob in z levo roko se:zem 
na enega vecjih oprimkov v smeri, kateri pa 
zal ni salca. Tipam ga toliko casa, da v njem 
odkrijem malo vdolbinico, ki jo stisnem tako 
mocno, da mi izza nohtov skorajda brizgne 
kri (sovra:zim sloperje!). Zataknem levo kole
no, navrem svoj na novo zrasli desni biceps 
in naredim naslednji gib dalec navzgor na 
se eno, z veliko domisljije skorajda dobro sa
lico za levo roko. Od tu naprej je le se stvar 
volje ... Noge visoko in posteno v razkorak 
(sedaj sem ze visoko in dalec od zvedavega 
pogleda soplezalca, zato tu koncno izgubim 
slabo vest zaradi svojega fan ta). Se nekaj pri
jetnih kri:znih gibov po polickah in hop, na 
malo salcko. Tu pa postane napeto, ker zace
njajo podlahti popuscati, potrebno pa je se 
vpenjanje dolgega, nihajocega kompleta, 
kar je skorajda nevarno. Situacijo resim tako, 
da si omislim kvazi pavzo - enkrat pretresem 
navite podlahti, vpnem, seen vdih in ze se 
zavihtim na zadnjo, dobro policko. lzplezam 
se tisti zadnji meter 6a plezarije, ki daje zara
di tresocih nog in kot kamen navitih podlah
ti impresijo tezavnosti 9a. Ampak fokus je 
popoln in z lahkoto zagrabim se tista zadnja 
d · k t h J ...... 111111111 va opnm a er vpnem vr . up111111. ....... . 

lz stanja globoke zasanjenosti me prebu
di sodelavec, ki vstopi v sobo. Se vedno pod 
vtisom pravkar dosezenega vrha se nagaji
vo nasmehnem, on pa me vprasa: "Vceraj si 
pa zagotovo seksala, a? Ker se ti tako ucke 
svetijo ... ". Pa mu samo odvrnem: "Kaksen 
seks neki, bilo je se dosti bolje od tega ... " 

(se nadaljuje prihodnjic) 
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Beta 
Trenutek 

Epska odprava vec kot 40 pleza/cev iz 
driav bivse Jugoslavije, sicer bolj znana 
pod imenom Makedonija bouldering 
ekspedicija. Slika pa prikazuje kako 
je potekal dnevni transport iz mesta 
Prilep do balvanov. Najeti Mercedesov 
avtobus iz Ljubljane namrec ni bi/ 
najbo/j primeren za voinjo po po/ju 
in makadamu, tako, da so morali 
organizatorji prepricati sefa hotela, da 
jih vsak dan odpelje s svojim kamionom, 
ki se sicer uporab/ja za prevoz /esa. 
Ceprav Je kamion tu in tam obtica/ 
v b/atu, so vseeno prispeli do svojih 
balvanov. Balkan style! 

Foto: Luka Tambaca 
Tekst: Miha Hribar 
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::ter in Francek pod vrhom 
tor: Pavle Kozjak, arhiv P Cerro Torre 7 98511986 

etra Podgornika 
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Misli iz tisine 
Vsi, ki imamo kamen silno radi, ga imamo 

radi ze od nekdaj, in to zato, ker nam je bli

zu. V njem uzremo lastno podobo. Na ka

mnu, v skali, se lahko izrazimo na vec na

cinov. Nam najljubsi je plezanje. Pri njem 

se s skalo gledamo iz oci v oci. Pomembna 

je pot pozornosti in uma. Ko zastavimo se 

moc in spretnost, se odpro nevidna vrata v 

plezalski svet. 

Ce moc, spretnost, pozornost in um ohra

nimo v sozvocju le nekaj metrov, govori

mo o dobrem plezanju. Ce v tern soglasju 

splezamo raztezaj, govorimo o mojstrstvu. 

Ce to ravnovesje ohranimo pri plezanju 

cez steno, govorimo o popolnosti. 0 teh 

stvareh so modrovali ze pred menoj, in se 

bodo, vsak na svoj nae.in. 

Odlomek iz knjige - (c) Francek Knez I 
Sanje. 
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Francek Knez 
Ozarjeni kamen 

-1////////////////////////////////////////////////, 

NAPISALA: HELENA SKRL 
FOTO: ARHIV PETER PODGORNIK 

B ilo je v zacetku marca 2009, ko 
sem na mobilnik dobila fotografijo 
ozarjene granitne spice, nad kate
ro je pisalo: 

Francek Knez 
OZARJENI KAMEN 

Ocarana sem strmela v zasloncek in nisem 
prav dobro vedela, kaj gledam. V knjiznici, 
kamor me je odneslo se isti dan, tudi niso 
prav dobro vedeli, kaj hocem. Knez? Ka
men? Kaksen, obsijan? Pa ste gotovi, da je 
to knjiga, da je naslov pravi? Klik na zalozbo 
(knjiznicarji, pojma nimate) in knjiga me je 
naslednji dan cakala na posti. 

Prebrala sem jo v trenutku. Ocarljiv svet 
avtorjeve mladosti, vznesenosti ob pleza
nju, dotikih neba in trenutkov cloveskih sla
bosti, opisanih tako zelo lepo, me je posrkal 
vase. 

Fotografijo naslovnice sem z MMS-jem vrni
la posiljatelju, nanjo sem napisala: PRODANO! 

Takrat enkrat sem se prodala, res je. Kupil 
me je doslej neznani svet trdega kamna, ki 
oblikuje clovesko duso na vse mogoce naci-
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ne. Ki uci, da se bedarij ne dela in razgalja 
cloveka v njegovih slabostih, a na plan pri
nese tudi vse vrline. Splezas, ali ne splezas. 
Si, ali nisi. Malo splezati ne mores, tako, kot 
ne mores biti samo malo nosec. 

Pocasi je v meni dozorela zelja, da bi spo
znala tega ozarjenega Francka Kneza, da bi 
ga vprasala, na primer: »Ali drzi, da ni tezko 
biti dober alpinist, ampak je tezko biti star 
alpinist?« Ali pa: »Zakaj ni dovolj samo ze
lja, da se nekaj zgodi? Kajje tisto vec, zaradi 
cesar odkrhnjena luska zgresi soplezalca?« 
In: »Od kje izvira slutnja, zaradi katere se 
odlocis iti po bolj neugodni poti in nato 
,ugodnejso' zasuje serak?« 

Pa moja zelja, kljub temu, da je bila zelo 
velika, ni bila dovolj. 

Franckov odgovor, ki sem prejela preko 
njegovega prijatelja, je bi nekako pricako
van »oziroma v duhu njegove (vec)desetle
tne drze«, kot mi je ta napisal. Francek Knez 
se mi je zahvalil za pozornost, a na pogo
vor v smislu novinarskega izprasevanja ni 
bil pripravljen. 

In zdaj razmisljam. In spet berem tale 
Ozarjeni kamen, obracam vsako besedo, 
tehtam njeno tezo in odmikam vejice, da 
vidim, kaj pise za njimi. 

Francek Knez je opravil nesteto vzponov 
in med njimi velik del prvenstvenih. Udele
zil se je vec alpinisticnih odprav in preplezal 
mnoge nove smeri v najbolj znanih stenah 
Julijcev, zahodnih Alp in Dolomitov. Samo 
v Severni Triglavski steni je preplezal 34 pr
venstvenih smeri. Leta 1982je v sestih urah 
sam preplezal severno steno Eigerja, kar 
je bilo in se vedno je, legendarni dosezek. 
Eden redkih je, ki ima prvenstvene smeri 



 

v vseh »treh problemih Alp«, Eigerju, 
Matterhornu in Grandes Jorasses. 

Z vsem tern se nikoli ni hvalil v javnosti 
in tudi v svoji knjigi nikjer posebej ne izpo
stavlja katerega od vzponov. A vsakemu, ki 
ima vsaj malo pojma o alpinizmu, njegovi 
dosezki govorijo velicastne stvari. Mogoce 
tako zelo velike, da se jih ne da ujeti v skro
mne opise in stevilke, ki ocenjujejo tezav
nost, zakleniti v odgovore na suhoparna 
novinarska vprasanja in objavo dosezka v 
nekem casopisu. 

Mogoce se jih da zaslutiti le ob notranjih, 
intimnih zgodbah, takih, kot jih je zapisal v 
Ozarjenem kamnu. 

Recimo tista prva, kako se je srecal sam 
s seboj, velikim, silno mocnim Franckom 
Knezom s crno brado, je fantasticen uvod. 
Francek, ste vedno tako duhoviti in vedno 
najdete popolnoma pravo besedo v odgo
vor, kot takrat? 

Pa tistega dne, z ocetom na cerkvenem 
zvoniku, so bile ocetove besede o strahu, ki 
je gospodar le tistim, ki sine upajo, Vase vo
dilo vsakic, ko ste se zazrli v njegove votle 
oci? 

Kaj pa srecanje z vojakom, ko ste trenira
li na zdraviliskem zidu? Oborozenim voja
kom, ki je v Vas uperil orozje in polozil prst 
na petelina, ko ste se, kot ze tisockrat prej, 
obesali po oprimkih? Kaksne vrste clovek z 
besedo zlomi orozje, kot ste ga Vi tisti dan? 

In od kje ideje o vzponih ponoci in v sla
bem vremenu, ali o vec vzponih v istem 
dnevu, v casih, ko ni to nikomur na svetu 
niti na misel prislo? 

Francek, kaj vse se znate poleg plezanja? 
Ce znate takole, s prvim metom noz zapi
cen v drevo, s katerim se je igral soplezalec, 
s svojim metom prerezati skozi rocaj, da 
pade na tla, razklan na pol, potem imate se 
mnogo zgodb, kajne? 
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Francek 
vec kot legenda 

////////////////////////////////////// ///////////, 

NAPISAL: URBAN GOLOB 

K o smo pripravljali knjigo Ozarjeni 
kamen, sem veckrat prisel k Francku 
na Stajersko. Pred prvim srecanjem 
sem imel mogoce najvecjo tremo v 

zivljenju, ki pa se je kmalu po mocnem stisku 
rok razblinila. Za noben naslednji delovni se
stanek se nisva zmenila za uro, ker Francek 
tega merilca casa, tako kot telefona, racunal
nika, televizije, interneta in se cesa drugega, 
ne uporablja. Pa ni bilo nikoli tezav. »Born 
zunaj, nekje v gozdu, ampak ko bos prisel, 
born ravno doma,« mi je nekajkrat rekel in 
tako je tudi bilo, pace sem prisel nenapove
dano zjutraj, popoldne ali zvecer. Kadarkoli 
sem se pripeljal do njegove hise,je v kaksnih 
petih minutah prisel od nekod, iz narave. Na 
vprasanje, kako ve, se je samo namuznil in 
rekel: »Jaz ze vem, kdaj bos prisel...« 

Ta zgodbica samo kaze, kaksen obcutek 
ima Francek Knez za mnoge stvari. Silva 

Karo je nekoc rekel, da se Francek ni nikdar 
zaplezal niti metra tudi v najvecji megli in 
najvecjih stenah ne. Vedno ga je spremljal 
prefinjeni obcutek za steno, gibanje, iskanje 
prehodovv kakrsnih koli razmerah. In tako je 
se danes, ko vidimo, kako je ob vsem svojem 
izrazito sportnem ukvarjanju z alpinizmom 
imel se cas poglobljenega opazovanja, ob
cutkov in da nikakor ni bil nekaksen divjak 
ali pa fantom, ki bi »prasil« po nasih stenah. 

Nekajkrat sva sla skupaj tudi plezat. Lepo 
ga je bilo opazovati, kako se pri svojih krep
ko vec kot petdesetih letih elegantno giba 
v skali v enem svojih skritih kotickov. Samo 
nemo sem lahko opazoval mojstra pri delu. 
Toda Francek zelo dobro ve, kje je dober in 
kje ne. Zalo dobro podaja zgodbe, je pravi 
pripovedovalec, a kot je sam rekel, ne ve kaj 
dosti, kako se delajo knjige. Zato nama je z 
Rokom Zavrtanikom, lastnikom zalozbe Sa
nje in nekdanjim alpinistom, rekel: »To pa 
vesta vidva in vidva bosta morala voditi to 
navezo.« 

Ceprav Francek stevilk ne mara prav zelo, 
te povedo veliko o njem. Za ilustracijo nje
gove predanosti plezanju samo tale poda
tek izpred natancno tridesetih let: leta 1983 
je Francek kljub dvema odpravama (Yosem
ite in Patagonija) opravil 315 vzponov v go
rah, od tega 107 prvenstvenih. 

Sem ze povedal, da vseskozi redno hodil v 
sluzbo in nikoli ni vozil avta? 
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NAPISALI: BORUT KAVZAR, KLEMEN VODLAN, JASNA RAJCEVIC, BRANKO DUBAC 
(UREDIL BETA TEAM) 

FOTO: BETA ARHIV 

Si predstavljate, kako bi bilo, ce bi se na hladen in meglen zimski dan odpravili 
proti Primorski ... Takoj za izvozom Senotece bi vas pozdravilo toplo sonce, kaza
/ec temperature na armaturni plosci vasega avta pa bi zabeletil prijetnih 10°C. 
Pomislili bi: od/icno, to bo krasen dan za plezarijo. Vese/o bi nadaljevali pot in z 
avtoceste skrenili na izvozu Crni Kai. V daljavi bi se svetila najmogocnejsa steno in 
razburjenje bi narasca/o, ko bi se po ovinkih spusca/i proti vasici Osp. Takoj za pro
metnim znakom, ki oznacuje zacetek te pre/epe vasi, pa bi vas pricakal ogromen 
napis: PLEZANJE V STENAH OSPA IN MISJE PECI STROGO PREPOVEDANO! 

T a napis je zaenkrat se fikcija, zave
dati pa se moramo, da resnicnost 
ni dalec od tega. Pobuda vasca
nov Ospa, da bi zaprli dostop do 

plezalisc, je namrec tema resnih pogajanj 
med Agrarno skupnostjo Osp in Komisijo 
za sportno plezanje (KSP) pri Planinski zvezi 
Slovenije (PZS). Za Beto smo poprosili za iz
javo ljudi, ki sos situacijo poblize seznanje-
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ni. Mnenje plezalne srenje sta podala Borut 
Kavzar, nacelnik KSP, in Klemen Vodlan, 
sportni plezalec ter v zadnjih letih tudi pre
bivalec Ospa. Nasprotujoco plat zgodbe pa 
sta predstavila Jasna Rajcevic, upraviteljica 
in zakonita zastopnica Agrarne skupnosti 
Osp ter Branko Dubac, prebivalc Ospa ter 
predstavnik vascanov. 



 



 

Plezalno obmocje, ki zajema stene Ospa 
in Misje peci, ima za seboj dolgoletno tradi
cijo in zgodovinski pomen za razvoj pleza
nja v Sloveniji. Barut Kavzar le-to opise z 
naslednjimi besedami: "P/ezalci v to dolino 
zahajajo ie vec kot trideset let. Sprva so stene 
privabljale alpiniste predvsem v veliko steno 
Ospa, plezalo pa se je predvsem s pomocjo 
tehnicnih pripomockov. Prosta ponovitev Ma
gicne gobe v navezi 5/abe - Rehberger davne
ga /eta 1986 je bi/a nedvomno prelomnica, ki 
je to prekrasno dolino predstavila tudi sirsi slo
venski javnosti. Takrat je namrec prenos ple
zanja skoraj celo dopoldne prenasa/a nacio
nalna televizija. Smer je bi/a nedvomno 
prelomnica v razmisljanju plezalcev, da zmo
rejo plezati tudi previse in prosto ponavljati 
smeri, ki so do tedaj predstavlja/e meje teh
nicnega plezanja. Kasneje, /eta 1988, je v ste
nah za vasjo potekalo tudi prvo driavno pr
venstvo v sportnem plezanju. Za razliko od 
danasnjih tekmovanj, ki potekajo na umetnih 
stenah, je mogoce se danes svoje znanje pre
izkusiti v smeri Pariz - Dakar, ki je takrat pred
stavljala fmalni izziv za fante.,, Tiste pionir
ske case pa s prijetnimi spomini opisuje 
tudi Branko Dubac, ki se s plezalci srecuje 
ze od samih zacetkov sportnega plezanja v 
Ospu. Plezalce pred 30 leti (najprej Trzaca
ne, kasneje tudi slovenske plezalce) opisuje 
kot prijetne in postene mladenice, ki so 
svojim plezalnim zanosom navkljub uspeli 
z domacini ustvarjati in ohranjati prijeten in 
spostljiv odnos. Nikoli niso dajali obcutka 
vsiljivosti, se manj nekulture in nespostova
nja. 

Zgodovina plezanja v Ospu je torej dolga, 
stiska vascanov, ki se poraja ob mnozicni 
obiskanosti tega obmocja, pa se prav tako 
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ni zacela sele vceraj. Borut Kavzar v zvezi s 
tern pove: 'V letih do danes se je ves razvoj 
slovenskega plezanja dogajal ravno v dolini, 
ki ji na ia/ost v zadnjem casu grozi prepoved 
plezanja. Smeri v previsih Misje peci so pome
nile nes/uten razvoj in zagon za s/ovensko 
plezanje. Tadej Sia be je v zacetku devetdese
tih s smerjo Za staro kola in majhnega psa 
(Be+) privabi/ tudi najboljse p/ezalce s ce/ega 
sveta. To so bi/a tudi /eta, ko so v nas pleza/ski 
biser prihajale zvezde svetovnega plezanja. 
Reportaie v tujih plezalnih revijah so bile pr
vovrstna reklama za obisk sten na severu Ja
drana. " Gospod Dubac pove, da so se z uvr
stitvijo plezalisca Osp in sirsega kraskega 
roba na svetovni plezalni atlas zacele po
stopoma pojavljati nevsecnosti, prihajali so 
plezalci iz celotne Evrope. Vascani so »ple
zalne obiskovalce« vedno sprejemali z ra
zumevanjem in tolerance do priblizno 5 let 
nazaj, ko so priceli ugotavljati, da spostlji
vega odnosa s strani plezalcev kot kultur
nega in civilizacijskega dosezka, zal ni vec. 

Stiska vascanov se je torej s poveceva
njem obiska in mnozicno popularizacijo 
tega sporta iz leta v leto stopnjevala. Doga
janje pa je v zadnjem letu preraslo do ne
vzdrznih meja. Klemen Vodlan le-to opise z 
naslednjimi besedami: "Do viska problemov 
je prislo /ansko pom/ad, ko so vascani na po
kopaliscu nasli smeti, odprto vodo in tuje ple
zalce, ki so tam pomivali posodo ... Seveda je 
bi/a za njih to le kaplja cez rob, odkar v za
dnjih 30 /etih plezalci vedno vec in vec obisku
jemo to pleza/isce. Vecino prebiva/cev Ospa je 
namrec starejsih in ielijo si le, da bi imeli mir. 
Zato imajo dovolj plezalcev, ki spijo pod ste
nami, se sprehajajo mimo njihovih his, parki
rajo na njihovi zemlji. Se huje, od p/eza/cev 



 

pac nimajo nic. Za vascane bi bilo najbolje, 
da bi preprosto zaprli plezalisca oz. do5top do 
njih. ,, Gospod Dubac se pojasni, da se vr
hunca plezalne sezone od aprila do nekje 
konca septembra ne da vec prenasati. V 
tern casu vasica Osp izg leda kot prizorisce 
sejma rabljenih avtomobilov in vsesplosne
ga anarhicnega zbiranja mladine, kine pre
more minimalnih standardov kulturnega in 
spostljivega obnasanja. Parkiranje avtomo
bilov se izvaja po celotni vasi kot tudi po 
kmetijskih povrsinah. Dogaja se kraja kme
tijskih pridelkov (povrtnin, grozdja, sadja in 
podobno}. Prenocevanje je prepusceno im
provizaciji obiskovalcev in se dogaja na ce
lotnem sirsem podrocju vasi. Za obiskovalci 
ostajajo smeti in ostala nesnaga, nujna po
treba se opravlja povsod, da o hrupu, pijan
cevanju in lajezu spuscenih psov niti ne go
vorimo. 

Kdo je torej tisti, ki naj resuje nastalo situ
acijo in na kaksen nacin? Gospod Dubac 
pojasni, da so vascani kljub izredni stiski za
radi skrajno neprijetnega zivljenjskega 
okolja, ki je nastajalo zaradi izrednega na
vala plezalne populacije, vseskozi ohranjali 
pripravljenost za pogovor in proaktivno 
drzo pri resevanju nastale problematike. 
Pozivali so slovensko krovno plezalno insti
tucijo k resevanju, vendar razen simbolic
nega spravnega obiska in dlje od besed zal 
niso prisli. S konkretnimi predlogi so skusa
li aktivirati slovensko krovno organizacijo, 
da prevzame bolj aktivno vlogo pri nastali 
zagati, zal brez uspeha. Vabili so na cistilne 
akcije (predvsem okolice plezalisca}, vabili 
so k problematiki urejanja parkirisc, vabili 
so in vabili so ... Z:al brez konkretnih odzi
vov, resnih namer in jasne vizije. Kljub gro-

znji z zaprtjem plezalisca, ki kot celoten 
kraski rob od italjanske meje pa do hrvaske 
sodi v zavarovano obmocje Natura 2000, so 
vseeno iskali dolgorocne resitve na pristoj
ni obcini, ki je za razliko ad PZS prisla na 
dan s predlogi. Jasna Rajcevic dodaja, da se 
resevanja tezav vsekakor ne bi smelo prelo
ziti le na pleca prebivalcev Ospa. Vascani so 
bili tisti, ki so zaceli pogovore z Obcino Ko
per o morebitni ureditvi parkirnih prosto
rov v okolici Ospa, kar bi do neke mere od
pravilo stihijsko parkiranje po vasi. Vascani 
torej urejajo problematiko, ki je nastala za
radi plezalnega obiska, kje so pa plezalne 
krovne institiucije?!? 

Situacija v Ospu se morda na nek nacin 
lahko zazdi tudi protislovna; medtem ko se 
vecina slovenskih mest bojuje za vecjo obi
skanost, je v Ospu prav ta problematicna. 
Barut Kavzar pave: "Moinosti turisticnega 
razvoja 50 bile in so se dane5 velike. V V5em 
tern ca5u pa ial ni prislo do vzajemnega sode
Jovanja med domacini in plezalci. Kamp Vovk 
in nekaj osta/ih ponudnikov, ki nudijo moinost 
prenocevanja, na ia/ost ne zadostujejo potre
bam pleza/cev, ki v dolino v povecanem obse
gu romajo predv5em v casu praznikov. ,, Kle
men Vodlan dodaja: 'Vtem casu skoraj nihce 
v vasi ni 5toril nicesar, da bi dobi/ kak za5/uiek 
s tern, da iivi v tej vasi. Na strani pleza/cev je v 
bi5tvu le druiina Vovk. Zgledovati bi 5e morali 
pri 5Vojih so5edih. Na podrocju Buzeta na Hr
vaskem, kjer so se v zadnjih petih Jetih razvila 
plezalisca, kot 50 Kompanj, Pandora in lzvir 
Mime, kar naenkrat cudeino ni vec zavarova
nih obmocij zaradi ogroienih ptic. Poleg tega 
tam obcina kar 5ama subvencionira opremlja
nja plezalisc, saj so ugotovili, da je recesija. In 
ce prihajajo p/ezalci iz ce/e Evrope, potem mo-

BetaMagazine I 57 



 

rajo ti tudi kje prespati, kaj pojesti, popiti ... 
Morda bi se lahko tudi v 5/oveniji prebudili in bi 
/ahko obcina Koper poskrbela a/i vsaj poma
ga/a pri ureditvi parkirisc, zabojnikov za od/a
ganja smeti in njihov odvoz, kontro/i nad div
Jim kampiranjem in mogoce se kaj vec. Mislim, 
da za plezalisce svetovnega formata to res ne 
bi smel biti problem. Jasna Rajcevic pa pou
darja: »/z dosedanjih izkusenj dvomim v ko
rektnost plezalnih obiskovalcev, da bi v bodo
ce posegali po urejenih parkiriscih v zameno 
za placilo in ne puscali vozila vsepovosod. Tudi 
dvomim, da bi plezalci uporabljali storitve pre
nocevanja v za to urejeni infrastrukturi (kamp), 
saj se je v preteklosti izkaza/o, da plezalci upo
rabljajo infrastrukturo le za higienske potrebe, 
nato pa prespijo drugje. Cetudi menim, da je 
plezalni obisk v istranski vasici Osp tisti, ki pri
nasa utrip in iivljenje v vas, so ial kupi smeti, 
nesnaga in nekultura tisti izkupicek, s katerim 
se /okalno prebivalstvo najpogosteje sooca. 
Brezpredmetne so trditve, da bi moralo /aka/
no prebivalstvo narediti dodatne ponudbe in 
razmisliti o nacinih trienja, zato do bi izjemen 
obisk uspelo financno ovrednotiti. Plezalni 
obiskovalci pac ne ielijo in ne bodo uporablja
li 5toritev, ki 50 ie sedaj na razpolago, dokler 
bodo vascani tolerirali prenocevanja na crno, 
umivanja ter splakovanja posode no vaskem 
pokopaliscu in podobno ... To je moc razbrati in 
predvideti iz dosedanjih obi5kov urejenego 
kampa in kmetije Vovk. Tudi V5ako/etne pleza/
ne prireditve, ki 5e izvajajo v oko/ici Ospa, p/e
za/ci vehementno prirejajo, ne da bi kadarkoli 
in kakorkoli o nameri obvestili tudi prebivalce.« 

Kaj se bo z Ospom torej zgodilo v priho
dnosti? Nacelnik KSP pri PZS, Borut Kavzar, 
pravi: 'Trenutne razmere na ia/05t ne prina
sajo vzpodbudnih sporocil za prihodno5t. Di-
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a/og z domacini ob njihovih zadnjih dejanjih 
koie, da ni5o vec pripravljeni zo sobivanje s 
plezalci. Najvecji problem so crna kampira
nja, onesnaievanje doline in parkiranje na 
privatnih zemljiscih. PZS kot nosilec dejovno
sti plezanja na podrocju 5/ovenije se je aktiv
no vkljucilo v resevanje no5tolego 5tonjo, 
vendor bomo mora/i biti v prihodno5ti ze/o 
potrpeiljivi, ker to ni resljivo cez nae. ,, Klemen 
Vodlan dodaja: "Situacijo vO5pu trenutnozo 
plezo/ce res ni najlepsa. Upam, dose bo v po
gajonja poleg KSP in Agrarne 5kupnosti O5p 
cim prej vkljucila se Obcina Koper, kaksna tu
ri5ticna organizacija ... Zagotovo bi bilo po
trebno, da cim prej poiscejo skupno resitev, 
toko zo plezo/ce kot tudi za domacine. ,, Go

spod Dubac pove, da vascani kljub vsej ne
prijetni izkusnji ohranjajo pripravljenost in 
spravno konstruktivno drzo, kako dolgo se, 
pa je v prvi meri odvisno od plezalcev in 
pristojnih organizacij. Samo vascani reseva
nja nastale situacije ne bodo zmogli, ce je 
ze breme v celoti na njihovih plecih. Bese
dam ogorcenja navkljub vascani vedo, da 
ne gre vseh plezalcev metati v isti kos, pa 
vendar je madez manjsine tako mocan, da 
utegne prepreciti dostop vsem. Jasna Raj
cevic pa dodaja: "Prebivolci 50 do dandane5 
opozarja/i, 5Varili in pozivali p/ezalno javno5t, 
naj spremeni kulturo prihajanja in bivanja v 
Ospu. Vseskozi v prazno, sele po groinji z zo
prtjem in nekaterimi zelo dra5ticnimi ukrepi, 
so 5e plezalci zdramili. To 5icer ni nas namen, 
a ial 5 preteinim de/om plezalcev dialog ni bi/ 
moien.« 



 

Kaj lahko plezalci naredimo 
ob obisku Ospa? 

• V prvi vrsti je pomembno, da razumemo 
sobivanje plezalcev in domacinov. V za
dnjem desetletju je vecina povrsin posta
la privatna last in podobni primeri iz tuji
ne so velikokrat pripeljali to zaprtja 
podobnih obmocij. 

• V prihodnosti je tezko pricakovati redar
sko sluzbo, kot jo poznajo v nacionalnih 
parkih, zato je nasa naloga, da kot obi
skovalci opozorimo tiste, ki crno kampi
rajo in parkirajo na travnikih, ki so priva
tna last. 

• V planinstvu se je kultura odnasanja sme
ti v dolino dodobra zasidrala v zavest lju
di, ki obiskujejo gore. Na zalost plezalci 
nismo prevzeli podobnega razmisljanja, 
vendar je lahko Osp kot nas biser preiz
kusni kamen, ali to zmoremo tudi mi. 

• Ker smo slovenski plezalci lahko v dolini 
Ospa prakticno vsak vikend, ne bo odvec 
razmisljanje, da v casu povecanega obi
ska raje izberemo kaksno plezalisce v bli
znji okolici. Le-teh je v zadnjem casu na
stalo kar nekaj. 

• Na koncu le se enkrat apel za vse obisko
valce - bodite strpni, z mislijo, da vsakdo, 
ki obisce ali zivi v Osapski dolini, isce svoj 
mir in da le-ta ni povezan samo s pleza
njem. 

Barut Kavzar 

Opomba glede pravilnega 
parkiranja: 

Trenutno sta za parkiranje dovoljeni le 
dve parkirisci, in sicer v vasi pri kampu 
Vovk in na velikem parkiriscu na levi 
strani ceste iz Gabrovice proti Ospu. Tu 
naj omenim, da za parkirisce pri Vovku 
zaenkrat placate 3€ na dan na avto, za 
kar potem dobite se 2€ konzumacije. 
Parkirisce ob cesti iz Gabrovice pa je si
cer zastonj, vendar pozor, zadnje case se 
na tern parkiriscu zopet pojavljajo vlo
mi, zato v avtu nikar ne puscajte denarja 
in vrednih stvari. 

Klemen Vodlan 
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Beta 
Trenutek 

Evforija ... v trenutku, ko telo ie skoraj 
popusti, pa ti glasna mnoiica navijacev za 
tvojim hrbtom da energije za seen gib, za 
seen premik izmucenih misic. Pricakujes 
padec, vendar roka preseneceno zadrii 
naslednji oprimek ... 

Noro vzdusje na tekmah NLP! 

Foto in tekst: Stefan Wraber 



 



 

NAPISALA: URSA FLORIJANCIC 
FOTO: URSA FLORIJANCIC 

IN ARHIV BOSTJAN WEINGERL 

Prijatelji soplezalci ga veckrat nazivajo z nadimki, ki aso
cirajo na nekaj nadcloveskega, nezemeljskega. >>Boskona

tor« - tisti, ki premika meje » se prijemljivih oprimkov«, »se 
izvedljivih gibovcc v neskoncnem skalnem kozmusu. 

Vizionar novih linij, kjer povprecen plezalec opazi le nemo
goce. In to je tisto, kar ga, kot pravi, pri vizionarstvu najbolj 

fascinira; realizacija odkritega s pomikanjem meja mogocega, 
lastnega in obcega. 
Ko mu uspe, v svojem slogu iztegnjenih rok in zasukanih ko

molcev za hip obstane na vrhu ... osupne navzoce, odvzame sapo 
ob izjemnem plezalnem preformansu ... In »Bosko« gre dalje, in

tenzivno, strastno, navdihujoce ... kot da bi ie pred poskusom ve
del, da je bilo vse preplezano ie zdavnaj mogoce. 
Z njim se je za Beta Magazine pogovarjala Ursa. 

Q: Kdaj si zacel plezati in kaj si treniral pred tem? 

A: Plezati sem zacel pri 13-ih letih. Pred tern sem bil vratar v nogometnem 
klubu Primorje. Nekega dne sem si med treningom poskodoval prste in 

nekaj casa nisem mogel trenirat. Tako je naneslo, da sva sla z bratrancem 
pogledat v sportni center Police, kjer sem videl ljudi plezat in si takoj zazelel, 

da bi tudi jaz poskusil. Seveda je bilo tako kot pri drogi, poskusis in si zasvojen, 
vsaj tako je bilo pri meni. 

Q: Kmalu po zacetku plezalske kariere se ti je zgodila nesreca, imel si hudo 
poskodbo. Kaj bi o tem povedal? 

A: Ja, saj ni kaj reci, pri plezanju na umetni steni na strik sem padel zvrha na ograjo 
v tribuni in si zlomil stegnenico. 

Q: Ali je temu potem sledilo balvansko plezanje? 

A: Z bolderingom sem zacel leta 2002-2003 in to iz dveh razlogov; prvi je bil ta, dame 
je bilo po poskodbi zelo strah in se nisem mogel vec sprostiti na striku, drugi razlog pa, 

da je boldering zame bolj »cisto« plezanje kot na strik, saj nimas »motecih« faktorjev, 
kot je vpenjanje. Poleg tega lahko delas tezje gibe in tako dejansko vidis, kaj in koliko si 

sposoben. Ja, na bolderjih sem dosti bolj sproscen se danes, toliko let po nesreci. 
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Q: Torej si ponovno zacel sprosceno plezati sele, ko si se 
znebil strika. Ampak neka zavest ali podzavest, ki svari 
pred nesreco, je pri tebi verjetno se vedno prisotna? 

A: Ja, vedno pomislim, kam born padel, oziroma kje je kriticno 
in si vnaprej postavim krespede. Ce je kje kaka spica, prosim se 
za spot. Ko pa grem plezat na strik, je zgodba cisto drugacna, 
ves cas gledam dol, kaj dela varovalec in zaradi tega ne morem 
sprosceno plezati. Mislim, da bi moral vsak plezalec imeti v mi
slih moznost nesrece, saj jo lahko le tako preprecis. 

Q: Najbolj te torej zanima, kako spraviti telo cez skalo, za 
katero se zdi, da jo je zaradi fizikalnih zakonitosti nemogoce 
preciti. In dejansko tis svojimi 'first ascent-i' (FA) prestavljas 
meje tistega, kar se zdi, da je se moino. 

A: Tezki bolderji me zanimajo predvsem zaradi tega, ker se tam 
dejansko preizkusim. Glede tega, da prestavljam meje moznega s 
svojimi FA-ji, pa mislim, da je na svetu se veliko boljsih, ki dejansko 
nakazujejo nam ostalim, kaj se se da. Jaz s svojimi FA-ji le sirim obmo
cje bolderinga. 

Q: Prestavljanje meje tega, kar je moino deluje dejansko na vse 
udeleiene v plezanju, saj spreminja mise/nost in odpira razum, 
hkrati razveseljuje, ponuja nave izzive, lahko pa tudi zbuja zavist ... 
Ampak vse to v koncni fazi vodi k dvigovanju nivoja plezanja. Kaj 
mis/is? 

A: Vsekakor drzi, dace vidim nekoga, ki je pred mano zlezel nek tezek 
bolder, oziroma 'nardu' nek 'hard' gib, me to napolni z neko pozitivno 
energijo in avtomatsko se mi moc in fokus dvigneta. Zakaj pride do 
tega, mi ni jasno, ocitno gre za neko psiholosko finto. Mislim da, ce si 
plezalec po srcu, zavisti v tern sportu ni, saj te zavist zavira. 

Q: Kateri tvoji FA-ji so ti najbolj ostali v spominu? 

A:Tezko bi nastel, kateri FA-ji so mi bolj ali manj pri srcu, vsak ima nekaj 
svojevrstnega. Vsekakor pa mi v spominu najbolj ostajajo tezki proble
mi, saj sem za njih porabil najvec casa. Med temi so Nexus 10.0, Night 
Life, Prine Gorza, Zero history in se bi lahko nasteval. 

Q: o sebi in svojem telesu pravis: 'Preizkusam masino na poligonu, 
kaj zmore~ Zdi semi, da najbolj uiivas, ko preizkusas meje zmoglji
vosti svojega telesa, pa naj bo to plezanje, joga ali se kaj drugega. 

64 I BetaMagazine 



 



 



 

A: Ja, se pac ukvarjam z ugotavljanjem 
in preizkusanjem svojega telesa in ko 
koncno naredim nekaj tezkega, do
bim obcutek, da bi lahko bilo se tezje, 
da nisem se na svoji meji. Ja, to je ne
skoncna igra preizkusov. In po vsakem 
uspesno opravljenem testu se ti moti
vacija dvigne. 

Q: To je tudi en razlog, zakaj se tega ni
koli ne navelicas. Drugi je verjetno ta, 
da je plezanje avantura, za katero ne 
ves, kako se bo odvijala, kako konca
la. Vedno te nekaj preseneti, pa naj 
bo to nepricakovano sonce, super 'fri-
ksn; tvoja pripravljenost ali nek mali 
detajl, ki spremeni vse, kar sledi ... 

A: Res je, plezanja se ne morem 
navelicat prav zaradi neskoncnega 
stevila razlicnih trenutkov, situacij , 
kombinacij gibov... In prav vsak 
gib je drugacen. Vcasih, ko gle
dam druge, si mislim, kje je dobil 
mozicek vizijo , da se je tako po
stavil. Ce opazujes spet drugega, 
bo sel drugace. Plezanje je 'ne
verending story'. 

Q: V umetnosti se uporab/ja iz
raz 'odprto polje; kar pomeni, 
da je vsaka gledalceva interpre
tacija umetnosti dovoljena in 
enako legitimna kot katerakoli 
druga. Enako bolderski pro
blem dovo/juje vsakemu svojo 
lastno interpretacijo in izved
bo, in prav zato je zanimiv in 
neskoncen. Se strinjas? 

A: Mislim, da bolderji in smeri 
na strik vsakemu dovoljujejo 

svojo izvedbo plezanja. Jekot umetnost, 
kjer vsak gledalec v galeriji vidi sliko dru
gace. In s smerjo oziroma bolderjem je 
isto. Vsak si kombinacijo predstavlja gle
de na njegov nacin razmisljanja in nacin 
plezanja. Cisto preprost primer je nacin, 
kako se bo lotil smeri nekdo, ki je 'svoh' 
ali nekdo, ki je mocan . 

Q: Je sport, ampak toliko bolj tudi ume
tnost, ker je dovoljena neomejena krea
tivnost. To obcutis, ko se zacnes ukvarjat 
z »mikrobetocc oziroma minimalnimi raz
likami v povrsini ska/e, prijemu, stisku 
(verjetno je misljen stisk, ne? Ne poznam 
vseh vasih izrazov J), polaganju roke, ob
cutku telesa. Zakaj se ti zdi plezanje toliko 
bolj zanimiv sport kot ostali sporti? Ali ga 
vidis tako kot jaz, da v nekaterih pogledih 
ie meji na umetnost - je neke vrste pies 
in kiparstvo, hkrati pa najdes v njem ele
mente zena, meditacije, oziroma tega kar 
eni imenujejo fokus. 

A: Res je. Ampak plezanje je zame nekaj 
posebnega tudi zaradi kontakta z naravo, 
ki je meni bolj pristen kot pri ostalih spor
tih , saj dejansko moras cutiti skalo, am
bient in naravo. Zraven pa pride se igra 
uma in fizicne pripravljenosti ter lovljenje 
pravih trenutkov. 

Q: Omen ii si, da je balvansko plezanje bolj 
»cisto« kot plezanje na strik, ker nima ne
potrebnih faktorjev kot je vpenjanje. 

A: Ja, boldering je bolj cista oblika pleza
nja, ker nisi na nic vezan , je pa tudi bolj 
cista oblika v smislu , da prides pod bol
der, ga ocistis, zlezes in gres naprej, za 
teboj ostane le sled magnezija. Pri pleza
nju smeri pa vstavljas v skalo svedre in s 
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tern oskrunis steno. V tern pogledu irnajo 
Anglezi najbolj cisto plezanje na strik, saj 
ne uporabljajo svedrov. 

Q: Nastej 3 odprave, ki so ti ostale v naj
lepsem spominu. 

A: Zarne je vsaka odprava nekaj poseb
nega, saj se na vsaki zgodi nekaj novega. 
In vsaka ima svojo avanturo ter zgodbo. 

Q: Najljubsi bolder plac v Sloveniji, v tujini? 

A: Najljubsi v Sloveniji so mi Vitovlje, 
Hubelj, Lukna-Crnotice, Jurgovo in novi 
spot Trnovo ob Soci, v tujini pa Magic 
Wood in Font. 

Q: Doma si iz Ajdovscine in nekateri pra
vijo Vipavski dolini slovenski Ticino ... Se ti 
zdi, da se situacija zdaj kaj spreminja, na
mrei odkrivajo se novi bolder placi tudi 
drugod po Sloveniji, se ti zdi Vipava v tern 
pogledu se vedno top, kar se tiie bolderi
ranja v Sloveniji? 

A: Vipavska dolina bo zmeraj ostala sloven
ski Ticino, saj imamo okrog Ajdovscine kar 8 
bolder placov, je pa res, da je verjetno to to. 
Situacija se je spremenila le v tern, da verje
tno ni vec novega za odkriti in je vecina naj
boljsih bolderjev ze zlezena. Kje je najbolj 
top za bolderirat v Sloveniji, bi tezko rekel, je 
pa vsekakorVipava nekje pri vrhu. 

Q: Nekateri nekoc super aktivni bolder placi 
samevajo, Vitovlje pa niso vec 'secret spot; 
'rezerviran' samo za kreativne izumitelje, 
in so jih ie »napadle sole plezanja«. Dober 
vodnicek je poleg Vitove/j objav/jen tudi za 
Hubelj itd. Kaj je preostalo ustvarjalcem in 
ali so se kreatorji preselili kam drugam? 
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A: Kar se Vitovelj tice, so se po mojem mne
nju razvile skoraj do konca. Obstaja se par 
super 'hard' linij. Vendar pa zdaj, ko se po celi 
Sloveniji odkrivajo novi placi, je treba it po
gledat se kam drugam. 

Q: Zdaj se razvija Trnovo in ti si eden iz
med glavnih kreatorjev tega novega 'Be
lega Fonta' kot mu nekateri pravijo. Kdaj 
se je vse skupaj zacelo? 

A: VTrnovem se je zares zacelo kake 2-3 leta 
nazaj. Prvi ga je odkril Gasper Bratina, ki je 
tam plezal ze eno leto, preden se je zacela 
invazija. Kreatorjev je vec, vsak je ze nekaj 
prispeval v dobro »Belemu Fontu« in, kar je 
najbolje, kamna je se veliko. 

Q: Koliko sektorjev je sedaj? 

A: Sektorjev je kakih 4 do 5, vendar so malce 
razmetani. 

Q: Mnogo najbo/jsih plezalcev pravi, da 
najraje in le se le da, plezajo v naravi. Pla
stika je le nujno zlo, ko res ni vei druge al
ternative. Zakaj? 

A: Zame je pravo plezanje v naravi, kjer si 
moras dejansko poiskat pot cez neko skalo 
ali smer. Sina zraku, v naravi, kar meni oseb
no najvec pomeni. Plastikaje dobro sredstvo 
za treniranje in za dezevne dni, nikakor pa za 
uzivanje, zato jaz temu pravim nujno zlo. 

Q: Viasih pri sebi opazim ta ucinek nara
ve, ko se po daljsem casu plezanja zunaj 
spet vrnem na plastiko in cutim izostri
tev obiutka za obliko pod prsti, da lahko 
naredim bolj umirjen, precizen gib. Spo
mnim se, da si nekoc rekel, plastika pone
umlja, lahko to razloiis? 



 

A: Ja, meni se je dogajalo, ce sem daljse ob- tno tudi taki, ki tega nikoli ne naredijo, samo 

dobje plezal na plastiki, da sem izgubil ob- ne vedo, kaj stern zamujajo. 
cutek za mikro bete, ki so v skali vcasih zelo 

pomembne. Prevec sem plezal na moc in ne 

na tehniko. Poleg tega se mi koza na plastiki 
spremeni, dobim »plastic.no« kozo, ki v skali 

nima »friksna«. 

Q: Ali rad isces nove skate, nove proble
me? Se ti zdi to pomembno za plezalcev 
razvoj in napredek? 

A: Najrajsi imam deviske bolderje in misije, 
ko se j ih isce. Mislim, da gre vsak pravi ple

zalec prej ali slej iskat nove skale, sajje to del 

Q: Plezanje kot droga, kot 'peak experien
ce~ Pravis, ko to probas ni poti nazaj. Zakaj? 

A: Meni osebno je plezanje dejansko kot 

droga, saj sem probal enkrat in ze sem bil 

do konca odvisen. Kako ostali svet vidi to, ne 
bi vedel, vedno govorim zase in ne za dru

ge. Me ne zanima, kaj si drugi ljudje mislijo 

o plezanju in kako ga vidijo ali cutijo. Droga 

pa zaradi adrenalina, ambijentov in druzbe, 
ki so vedno prisotni. 

osebnega plezalcevega razvoja, so pa verje- Hvala Bostjan 
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mladinski 
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NAPISAL: BORUT KAVZAR 
FOTO: ROK KLANCNIK (http://grta-studios.com/) 

Odkrivanja )>specialnih« metod treninga smo se letos 
/otili prvic ma/ce bolj sistematicno, sprva ma/ce ne
gotovi, kaj bo to prineslo. Vendar je bil ie lanski obisk 
Fontainebleauja nekaj zelo pozitivnega, tako do je bilo 
zato nekoliko Jaije. Mednarodna zveza, ki organizira 
mladinska tekmovanja,jeceloten program namrec po
stavila na glavo oz. je z nespametnimi potezami zacela 
podirati izredno dober sistem, ki je omogocal kvaliteten 
razvoj mladih tekmovalcev. Letos imamo na koledarju 
tako kar stiri tekmovanja v balvanih In samo evropsko 
In svetovno prvenstvo v teiavnosti. 

Tako je bilo vec kot ocitno, da bo balvanski trening letos 
precej veckrat na sporedu kot pretekla leta. Stern namenom 
smo se kar dvakrat odpravili na priprave v svicarski Crescia
no. Tako smo prvic obiskali Chironico in prej omenjeni Cre
sciano. Na drugih pripravah smo na novo odkrivali balvane 
v Brionah. Plezanje balvanov v naravi je bilo tudi za nase naj
bolj perspektivne mlade plezalce nova izkusnja, ki bo vse
kakor imela zelo pozitiven vpliv na razvoj plezalne tehnike 
prav vsakega izmed njih. Nova prijateljstva, obcutek biti del 
velike druzine, katere najbolj razpoznavni znak je mostve-



 



 

ni duh - to so stvari, ki so pomembnejse od 
vsake medalje. 

V ekipo sem tako na zadnjih pripravah 
povabil tudi nasega najboljsega skalnega 
bolderasa Roka Klancnika. S svojim pozna
vanjem balvanov sirom po svetu je bil prava 
inspiracija za nase fante. Ko mi je na koncu 
tripa potarnal, zakaj ni star sele sedemnajst 
let, sem dobil najlepsi mozni kompliment za 
delo, ki ga opravljamo z nasimi perspektiv
nimi mladci. Res odlicno vzajemno sodelo
vanje, ki ga je Rok zabelezil tudi v nekaj krat
kih filmov, ki si jih lahko pogledate. 

Z~_ I BetaMagazine 
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Dosezki posameznikov niti niso tako po
membni, omenil bi le, da so dekleta uspela 
v kar nekaj balvanih z oceno 7b+, fantje pa 
so 8a-je nabirali kot gobe po dezju. Z ekstre
mnimi podvigi sta izstopala Anze Peharc in 
Domen Skofic, ki sta oba uspela v balvanih 
Fb 8b, Domen celo Fb 8a+ na fles. 

V mesecu, ki prihaja, se bomo tako posve
tili treningu na »plastiki« in kot selektor born 
z veseljem odpotoval na 1. evropsko prven
stvo v balvanih, ki bo konec maja v svicar
skem Grindewaldu, ki lezi pod mogocnim 
Eigerjem. 
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~ Fotograf . 
~ se predstaVt 

Suzana UriiC 
Liquid Sky 

/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////, 

Suzana Ursic je profesionalni fotograf. 

Za fotografijo jo je ze pri petih letih zacel navdusevati ace. 

Skozi zivljenje se je preizkusala in izpopolnjevala v veliko 
tehnikah fotografiranja. 

Najbolj sta ji pri srcu pokrajinska in sportna fotografija. 

Leta 1994 so odprli druzinsko podjetje, fotoatelje Liquid Sky. 

Ko je spoznala svojega moza, se je posvetila plezalni fotografiji. 

Leta 2001 so skupaj posneli plezalni film Preobrazba. 

Vee na www.liquidsky.si 
http://www.facebook.com/l iqu idskyPhoto 
http://suzanaursic.wix.com/liqu id sky 
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Pisem knjigo o iivij'enju. 

Z njim plezam po prepadnih stenah, 

z vrVJO spoJena. 

Na drug,.· strani utn'pa, 

prenasa vame po dinamicnem jedru 

buceco silo, 

neusahUiv vir energUe -

njegovo zgodbo. 
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Yam je revija vieC? 

Bi Ze eli, d • se vaS ogla~ pojar i na njenih 
1
traneh, med 

grifi, t>oldlji, osvojeni1i vrhovi in sonCni i plezaliSCi? 

Vee na betamagazine201 1@gmail.com 
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